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ACTA DE LA SESSIÓ DE L’AJUNTAMENT PLE

Identificació de la sessió

Núm.:5/2020
Caràcter: ordinària.
Convocatòria: primera.
Data: 8 de juny de 2020
Horari: de 20:00 a 22:57 hores.
Lloc: sala de plens de la Casa Consistorial de Felanitx.

Assistents

 Jaime Monserrat Vaquer, batle-president.
 Francisco Duarte Barceló, María Gracia González López i Juan Aznar

Hernández, pel Partit Socialista de les Illes Balears.
 Isabel Montero Morán, Miquel Lluís Mestre Mestre i Maria Mesquida

Artigues, pel Bloc per Felanitx-APIB.
 Melania Mesquida Tran, per El Pi-Proposta per les Illes Balears.
 Catalina Soler Torres, Pedro Acosta Durán, Sebastià Adrover Palmer,

Rafael Rubio Ferrer, Bárbara M. Barceló Pascual i Marta Cano Roig,
pel Partit Popular.

 Caterina Ramon Bordoi, per Unidas Podemos-Unides Podem.
 Francisco Monserrat Ripoll, de Vox-Baleares.
 Sebastià Galmés Verger, interventor.
 Joan Garcia Cortès, secretari.

No hi assisteix

Damiana Massutí Gómez, del Partit Socialista de les Illes Balears.

Abans de l’inici de la sessió, els presents fan un minut de silenci per les
víctimes de la Covid-19.

1. APROVACIÓ DE L’ACTA DE LA SESSIÓ ANTERIOR.

Seguidament es veu l’esborrany de l’acta de la sessió ordinària de dia 11 de
maig de 2020, la qual, sotmesa a votació, s’aprova per unanimitat.

2.  EXPEDIENT 1180/2020.  MODIFICACIÓ DE CRÈDIT  07.2020 DE
TRANSFERÈNCIA DE CRÈDIT.

2.1 Proposta de modificació de crèdit 07.2020 per transferència de
crèdit.

El Ple de l’Ajuntament està assabentat de la proposta del batle, Sr. Jaume
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Monserrat, de modificació de crèdit 07.2020 per transferència de crèdit, que
ha  estat  prèviament  dictaminada  per  la  Comissió  Municipal  Informativa
d’Economia  i  Assumptes  Generals  de  dia  1  de  juny  de  2020,  i  que
seguidament es transcriu:

«Ateses les negatives repercussions socioeconòmiques que la crisi sanitària
ha  ocasionat  a  nombroses  famílies  del  nostre  municipi,  s’ha  detectat  la
necessitat  d’incrementar  el  crèdit  inicialment  previst  en  l’aplicació
pressupostària destinada a concedir ajudes socials.

Llavors,  examinat  l’estat  d’execució  del  vigent  Pressupost  General,  s’ha
considerat oportú transferir aquests recursos procedents de l’àrea de festes,
la qual ha estat objecte de retenció parcial dels seus crèdits inicials per tal
de pal·liar els efectes derivats de la crisi sanitària, tot això sense que suposi
cap mena de pertorbació al serveis públics.

La disposició addicional tercera del Reial Decret 463/2020, de 14 de març
mitjançant el qual es declara l’estat d’alarma per a la gestió de la situació
de crisi sanitària ocasionada per la Covid-19 (DEA), estableix, com a regla
general, la suspensió dels terminis administratius. Si bé el punt quart de la
disposició addicional tercera de la DEA també preveu que les entitats del
sector  públic  puguin  acordar  motivadament  la  continuació  d’aquells
procediments administratius que siguin indispensables per a la protecció de
l’interès general o per al funcionament bàsic dels serveis. Atesa la memòria
justificativa de la derogació de l’ordenança fiscal de referència, no estaria
suspesa  la  potestat  administrativa  ni  el  procediment  administratiu  de
referència,  en atenció al  funcionament bàsic dels serveis,  i  de cara a la
protecció de l’interès general.

D’acord amb tot l’anterior, vist l’informe d’Intervenció favorable i  amb el
dictamen  previ  de  la  Comissió  Informativa  d’Economia  i  Assumptes
Generals, propòs al Ple de l’Ajuntament de Felanitx l’adopció del següent
acord:

Primer.  Ordenar  la  continuació  de  la  tramitació  del  present
procediment administratiu  per  ser  indispensable,  tal  com s’ha motivat  a
l’expedient, per a la protecció de l’interès general, i per al funcionament
bàsic dels serveis, en atenció al punt quart de disposició addicional tercera
del RD 463/2020, de 14 de març, modificat pel RD 465/2020, de 17 de
març, que declara l’estat d’alarma per a la gestió de la situació de crisi
sanitària ocasionada per la Covid-19. 

Segon. Aprovar inicialment l’expedient de modificació de crèdit núm.
07.2020 de transferència de crèdit  entre aplicacions pressupostàries que
pertanyen a distintes àrees de despesa, d’acord amb el següent detall:

DESCRIPCIÓ PROG. ECON IMPORT
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AJUDES. SERVEIS 
SOCIALS 

2310 480000 60.000,00 €

    

DESCRIPCIÓ PROG. ECON IMPORT

CONTRACTACIÓ 
VERBENES, RECITALS

3384 227990
-60.000,00 €

Tercer. Exposar aquest acord al públic, després d’anunci previ en el
Butlletí  Oficial  de  les  Illes  Balears,  per  15  dies,  durant  els  quals  els
interessats  podran  examinar-lo  i  presentar  reclamacions  davant  el  Ple.
L’acord es considerarà definitivament aprovat si durant l'esmentat termini
no  s'haguessin  presentat  reclamacions; en cas  contrari,  el  Ple  disposarà
d'un termini d'un mes per resoldre-les. 

Quart.  Una  vegada  definitivament  aprovat  l’acord  serà  publicat,
resumit per capítols, en el Butlletí Oficial de les Illes Balears. Així mateix,
se’n remetrà còpia a l'Administració de l'Estat i a la comunitat autònoma.»

2.2.- Votació.

Atès que no es produeixen Intervencións, se sotmet la proposta a votació i,
per unanimitat, s’acorda:

Primer.  Ordenar  la  continuació  de  la  tramitació  del  present
procediment administratiu  per  ser  indispensable,  tal  com s’ha motivat  a
l’expedient, per a la protecció de l’interès general, i per al funcionament
bàsic dels serveis, en atenció al punt quart de disposició addicional tercera
del RD 463/2020, de 14 de març, modificat pel RD 465/2020, de 17 de
març, que declara l’estat d’alarma per a la gestió de la situació de crisi
sanitària ocasionada per la Covid-19. 

Segon. Aprovar inicialment l’expedient de modificació de crèdit núm.
07.2020 de transferència de crèdit  entre aplicacions pressupostàries que
pertanyen a distintes àrees de despesa, d’acord amb el següent detall:

DESCRIPCIÓ PROG. ECON IMPORT

AJUDES. SERVEIS 2310 480000 60.000,00 €
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SOCIALS 

    

DESCRIPCIÓ PROG. ECON IMPORT

CONTRACTACIÓ 
VERBENES, RECITALS

3384 227990
-60.000,00 €

Tercer.  Exposar aquest acord al públic, previ anunci en el Butlletí
Oficial  de les Illes Balears,  per  15 dies,  durant  els  quals  els  interessats
podran  examinar-lo  i  presentar  reclamacions  davant  el  Ple.  L’acord  es
considerarà  definitivament  aprovat  si  durant  l'esmentat  termini  no
s'haguessin presentat reclamacions; en cas contrari, el Ple disposarà d'un
termini d'un mes per resoldre-les. 

Quart.  Una  vegada  definitivament  aprovat  l’acord  serà  publicat,
resumit per capítols, en el Butlletí Oficial de les Illes Balears. Així mateix,
se’n remetrà còpia a l'Administració de l'Estat i a la comunitat autònoma.

3.- EXPEDIENT 1185/2020. DEROGACIÓ DE L’ORDENANÇA FISCAL
REGULADORA DE LA TAXA D’OCUPACIÓ DE TERRENYS D’ÚS PÚBLIC
AMB TAULES I CADIRES AMB FINALITAT LUCRATIVA.

3.1.- Proposta de derogació de l’Ordenança fiscal reguladora de la
taxa  d’ocupació  d’ús  públic  amb  taules  i  cadires  amb  finalitat
lucrativa.

El Ple de l’Ajuntament està assabentat de la proposta del batle, Sr. Jaume
Monserrat,  de  derogació  de  l’Ordenança  fiscal  reguladora  de  la  taxa
d’ocupació d’ús públic amb taules i cadires amb finalitat lucrativa,  que ha
estat  prèviament  dictaminada  per  la  Comissió  Municipal  Informativa
d’Economia  i  Assumptes  Generals  de  dia  1  de  juny  de  2020,  i  que
seguidament es transcriu:

«La  crisi  sanitària  he  provocat  una  minva  molt  important  de  l’activitat
econòmica del municipi de Felanitx.

L’Ajuntament, per tal d’ajudar a superar aquesta recessió econòmica, té la
intenció de derogar l’ordenança fiscal reguladora de la taxa per ocupació de
terrenys d'ús públic amb taules i cadires amb finalitat lucrativa.

D’aquesta manera, aconseguirem reduir la càrrega impositiva a alguns dels
sectors més perjudicats, com el de la restauració i hostaleria.
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La Disposició Addicional Tercera del Reial Decret 463/2020, de 14 de març
mitjançant el qual es declara l’estat d’alarma per a la gestió de la situació
de crisi sanitària ocasionada per la Covid-19 (DEA), estableix com a regla
general la suspensió dels terminis administratius. Si bé, el punt quart de la
disposició addicional tercera de la DEA també preveu que les entitats del
sector  públic  puguin  acordar  motivadament  la  continuació  d’aquells
procediments administratius que siguin indispensables per a la protecció de
l’interès general o per al funcionament bàsic dels serveis. Atesa la memòria
justificativa  de  la  derogació  de  l’ordenança  fiscal  de  referència,  s’ha
d’entendre  que  no  estaria  suspesa  la  potestat  administrativa  ni  el
procediment administratiu de referència, en atenció al funcionament bàsic
dels serveis, i de cara a la protecció de l’interès general. 

Vista la proposta, i atès que no hi ha Intervencións, se sotmet aquesta a
votació, i per unanimitat s’acorda proposar al Ple de l’Ajuntament l’adopció
del següent acord:

Primer.  Ordenar  la  continuació  de  la  tramitació  del  present
procediment administratiu  per  ser  indispensable,  tal  com s’ha motivat  a
l’expedient, per a la protecció de l’interès general, i per al funcionament
bàsic dels serveis, en atenció al punt quart de disposició addicional tercera
del RD 463/2020, de 14 de març, modificat pel RD 465/2020, de 17 de
març, que declara l’estat d’alarma per a la gestió de la situació de crisi
sanitària ocasionada per la Covid-19. 

Segon. Aprovar provisionalment la derogació de l’Ordenança fiscal
reguladora de la taxa per ocupació de terrenys d’ús públic amb taules i
cadires amb finalitat lucrativa.

Tercer. Publicar  el  present  acord  en  el  tauler  d’anuncis  de
l’Ajuntament, en el Butlletí Oficial de les Illes Balears i, almenys, en un dels
diaris  de major  difusió  de la  comunitat  autònoma perquè,  durant trenta
dies, els interessats puguin examinar l’expedient i presentar reclamacions. 

Quart. Una  vegada  acabat  el  termini  d’informació  pública,  es
resoldran,  si  és  el  cas,  les  al·legacions  presentades  i  s’aprovarà
definitivament.  En  cas  que  no  se’n  presentin,  l’acord  s’entendrà
definitivament aprovat, i s’haurà de publicar l’acord definitiu i el text íntegre
del mateix en el Butlletí Oficial de les Illes Balears, i entrarà en vigor el dia
1 de gener de 2021.»

El Sr. Duarte explica que la derogació d’aquesta ordenança fiscal ha estat
consensuada amb la resta de partits  i  era una de les propostes del  Pla
Reacciona. Entenen que el 2019, quan varen pagar la taxa d’ocupació de la
via pública de 2020, no hi havia la inseguretat econòmica que hi ha ara. Per
això,  enguany  els  restauradors  i  comerciants  no  hauran  d’estalviar  per
poder pagar la taxa de 2021. Les condicions seran haver pagat l’ocupació de
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2020 durant 2019, i estar al corrent del pagament de la taxa d’ocupació de
la via pública. 

3.2.- Votació.

A continuació, se sotmet la proposta a votació i, per unanimitat, s’acorda:

Primer.  Ordenar  la  continuació  de  la  tramitació  del  present
procediment administratiu  per  ser  indispensable,  tal  com s’ha motivat  a
l’expedient, per a la protecció de l’interès general, i per al funcionament
bàsic dels serveis, en atenció al punt quart de disposició addicional tercera
del RD 463/2020, de 14 de març, modificat pel RD 465/2020, de 17 de
març, que declara l’estat d’alarma per a la gestió de la situació de crisi
sanitària ocasionada per la Covid-19. 

Segon. Aprovar provisionalment la derogació de l’Ordenança fiscal
reguladora de la taxa per ocupació de terrenys d’ús públic amb taules i
cadires amb finalitat lucrativa.

Tercer. Publicar  el  present  acord  en  el  tauló  d’anuncis  de
l’Ajuntament, en el Butlletí Oficial de les Illes Balears i, almenys, en un dels
diaris  de major  difusió  de la  comunitat  autònoma perquè,  durant trenta
dies, els interessats puguin examinar l’expedient i presentar reclamacions. 

Quart. Una  vegada  acabat  el  termini  d’informació  pública,  es
resoldran,  si  és  el  cas,  les  al·legacions  presentades  i  s’aprovarà
definitivament.  En  cas  que  no  se’n  presentin,  l’acord  s’entendrà
definitivament aprovat, i s’haurà de publicar l’acord definitiu i el text íntegre
del mateix en el Butlletí Oficial de les Illes Balears, i entrarà en vigor el dia
1 de gener de 2021.

4.  EXPEDIENT 1191/2020.  DEROGACIÓ DE L’ORDENANÇA FISCAL
REGULADORA  DE  LA  TAXA  PER  LLICÈNCIES,  COMUNICACIONS
PRÈVIES  I  DECLARACIONS  RESPONSABLES  PER  OBERTURA
D’ESTABLIMENTS.

4.1.- Proposta de derogació de l’Ordenança fiscal reguladora de la
taxa  per  llicències,  comunicacions  prèvies  i  declaracions
responsables per obertura d’establiments.

El Ple de l’Ajuntament està assabentat de la proposta del batle, Sr. Jaume
Monserrat,  de derogació  de l’Ordenança fiscal  reguladora de la  taxa per
llicències, comunicacions prèvies i declaracions responsables per obertura
d’establiments,  que  ha  estat  prèviament  dictaminada  per  la  Comissió
Municipal Informativa d’Economia i Assumptes Generals de dia 1 de juny de
2020, i que seguidament es transcriu:
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La  crisi  sanitària  he  provocat  una  minva  molt  important  de  l’activitat
econòmica del municipi de Felanitx.

L’Ajuntament, per tal d’ajudar a superar aquesta recessió econòmica, té la
intenció  de  derogar  l'Ordenança  fiscal  reguladora  de  la  taxa  per  a  la
realització d'activitats administratives de control, supervisió i verificació de
llicències, comunicacions prèvies i declaracions responsables amb motiu de
l'obertura d'establiments.

D’aquesta  manera,  aconseguirem  reduir  la  càrrega  impositiva  a  totes
aquelles  persones  i  empreses  amb  voluntat  de  reactivar  l’activitat
econòmica.

La Disposició Addicional Tercera del Reial Decret 463/2020, de 14 de març
mitjançant el qual es declara l’estat d’alarma per a la gestió de la situació
de crisi sanitària ocasionada per la Covid-19 (DEA), estableix com a regla
general la suspensió dels terminis administratius. Si bé, el punt quart de la
disposició addicional tercera de la DEA també preveu que les entitats del
sector  públic  puguin  acordar  motivadament  la  continuació  d’aquells
procediments administratius que siguin indispensables per a la protecció de
l’interès general o per al funcionament bàsic dels serveis. Atesa la memòria
justificativa de la derogació de l’ordenança fiscal de referència, no estaria
suspesa  la  potestat  administrativa  ni  el  procediment  administratiu  de
referència,  en atenció al  funcionament bàsic dels serveis,  i  de cara a la
protecció de l’interès general.

D’acord amb tot l’anterior, vists els informes de secretaria i d’Intervenció
favorables i amb el dictamen previ de la Comissió Informativa d’Economia i
Assumptes Generals, propòs al Ple de l’Ajuntament de Felanitx l’adopció del
següent acord:

Primer. Ordenar  la  continuació  de  la  tramitació  del  present
procediment administratiu  per  ser  indispensable,  tal  com s’ha motivat  a
l’expedient, per a la protecció de l’interès general, i per al funcionament
bàsic dels serveis, en atenció al punt quart de disposició addicional tercera
del RD 463/2020, de 14 de març, modificat pel RD 465/2020, de 17 de
març, que declara l’estat d’alarma per a la gestió de la situació de crisi
sanitària ocasionada per la Covid-19.

Segon.  Aprovar provisionalment la derogació de l'Ordenança fiscal
reguladora de  la  taxa  per  a  la  realització  d'activitats  administratives  de
control,  supervisió  i  verificació  de  llicències,  comunicacions  prèvies  i
declaracions responsables amb motiu de l'obertura d'establiments..

Tercer.  Publicar  el  present  acord  en  el  tauler  d’anuncis  de
l’Ajuntament, en el Butlletí Oficial de les Illes Balears i, almenys, en un dels
diaris de major difusió de la comunitat utònoma perquè, durant trenta dies,
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els interessats puguin examinar l’expedient i presentar reclamacions.

Quart.  Una  vegada  acabat  el  termini  d’informació  pública,  es
resoldran,  si  és  el  cas,  les  al·legacions  presentades  i  s’aprovarà
definitivament.  En  cas  que  no  se’n  presentin,  l’acord  s’entendrà
definitivament aprovat, i s’haurà de publicar l’acord definitiu i el seu text
íntegre en el Butlletí Oficial de les Illes Balears, i entrarà en vigor el dia
següent al de dita publicació.

4.2.- Votació.

Atès que no hi  ha Intervencións,  se sotmet la proposta a votació i,  per
unanimitat, s’acorda:

Primer. Ordenar  la  continuació  de  la  tramitació  del  present
procediment administratiu  per  ser  indispensable,  tal  com s’ha motivat  a
l’expedient, per a la protecció de l’interès general, i per al funcionament
bàsic dels serveis, en atenció al punt quart de disposició addicional tercera
del RD 463/2020, de 14 de març, modificat pel RD 465/2020, de 17 de
març, que declara l’estat d’alarma per a la gestió de la situació de crisi
sanitària ocasionada per la Covid-19.

Segon.  Aprovar provisionalment la derogació de l'Ordenança fiscal
reguladora de  la  taxa  per  a  la  realització  d'activitats  administratives  de
control,  supervisió  i  verificació  de  llicències,  comunicacions  prèvies  i
declaracions responsables amb motiu de l'obertura d'establiments..

Tercer.  Publicar  el  present  acord  en  el  tauler  d’anuncis  de
l’Ajuntament, en el Butlletí Oficial de les Illes Balears i, almenys, en un dels
diaris  de major  difusió  de la  comunitat  autònoma perquè,  durant trenta
dies, els interessats puguin examinar l’expedient i presentar reclamacions.

Quart.  Una  vegada  acabat  el  termini  d’informació  pública,  es
resoldran,  si  és  el  cas,  les  al·legacions  presentades  i  s’aprovarà
definitivament.  En  cas  que  no  se’n  presentin,  l’acord  s’entendrà
definitivament aprovat, i s’haurà de publicar l’acord definitiu i el seu text
íntegre en el Butlletí Oficial de les Illes Balears, i entrarà en vigor el dia
següent al de dita publicació.

Seguidament, el batle manifesta que els punts 5 i 6 de l’Ordre del dia es
refereixen a dues mocions en relació al Decret llei 9/2020, de 25 de maig,
de mesures urgents de protecció del territori de les Illes Balears i proposa
debatre-les conjuntament.

5.  EXPEDIENT  1270/2020.  MOCIÓ  DEL  GRUP  MUNICIPAL  DEL
PARTIT POPULAR ENVERS LA NO CONVALIDACIÓ DEL DECRET LLEI
9/2020, DE 25 DE MAIG, DE MESURES URGENTS DE PROTECCIÓ DEL
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TERRITORI DE LES ILLES BALEARS.

5.1.-  Moció  del  grup  municipal  del  Partit  Popular  envers  la  no
convalidació  del  Decret  llei  9/2020,  de  25  de  maig,  de  mesures
urgents de protecció del territori de les Illes Balears.

La Sra. Catalina Soler, en representació del grup municipal Partit Popular,
presenta la següent moció:

«EXPOSICIÓ DE MOTIUS 

El passat dilluns dia 25 de maig de 2020, el Consell de Govern va aprovar el
Decret 9/2020, de mesures urgents de protecció del territori de les Illes
Balears. 

Aquest decret no compta amb cap tipus de consens, trepitja l’autonomia
municipal  i  té  i  tendrà  uns  efectes  molt  negatius  per  l’economia  dels
ciutadans de les Illes Balears. 

Aquest és un decret imposat com a conseqüència de les disputes que hi ha
dins el Govern de les Illes Balears arran del Decret 8/2020, de 13 de maig,
de mesures urgents i extraordinàries per a l’impuls de l’activitat econòmica i
la simplificació administrativa. 

És un decret que tendrà conseqüències molt negatives per a l’economia en
general. Però de forma especial, en petites i mitjanes empreses i autònoms
locals  que  es  dediquen,  directament  o  indirectament,  a  la  construcció:
aparelladors,  fusters,  enginyers,  picapedrers,  fontaners,  electricistes,
pintors,  ferrers...  Resulta  increïble  que  aquest  decret  s’hagi  aprovat  en
plena  crisi  de  la  Covid,  quan  és  més  necessari  que  mai  implementar
mesures per estimular l’economia. 

És impresentable que els ajuntaments no puguin decidir damunt la situació
en la que queden ells sòls afectats pel decret. Hi ha una clara invasió de
competències municipals quan regula “els falsos urbans” i els urbanitzables
sense  desenvolupar,  donant  als  consells  insulars  la  competència  perquè
siguin ells els que decideixin en quina situació queda aquest sòl, és a dir, si
passa a rústic o no. 

Hi ha un invasió de competències per part del Govern cap als consells en
cas que aquests no regulin els seus plans territorials, on podrien decidir la
protecció  d’aquests  sòls  rústics.  Amb  aquest  decret,  el  Govern  també
trepitja la competència en matèria urbanística dels consells insulars. 

Aquest decret està aprovat sense cap tipus de consens municipal,  sense
aportacions dels sectors afectats,  ni  tampoc escoltar les necessitats  dels
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col·lectius implicats. A hores d’ara, tenim una xifra de treballadors sense
feina,  sense  precedents,  i  el  més  important  és  adoptar  mesures  que
estimulin  la  nostra  economia.  En  cap  cas  no  necessitam  polítiques  que
destrueixin llocs de feina. 

A grans trets, aquest decret: 

- Prohibeix l’ús residencial que està en àrees de protecció de risc (APR). 

- Estableix una moratòria de determinats urbanitzables no desenvolupats de
400 hectàrees fins dia 31 de desembre de 2021. 

- Fa una moratòria dels “falsos urbans” de 200 hectàrees fins dia 31 de
desembre de 2021. 

- Desclassifica urbans no construïts en 8 anys, excepte per construir VPO o
que ja estiguin en tramitació. 

- Produirà un increment dels preus del sòl disponible per edificar, ja que el
sòl disponible disminueix. En conseqüència, això provocarà un increment del
preu de l’habitatge. 

- Redueix els paràmetres per edificar habitatges unifamiliars en sòl rústic.
Redueix en un 40% el volum edificable, així com la construcció de noves
piscines. 

Per tot això, el grup del Partit Popular a l’Ajuntament de Felanitx, proposa
els següents
 
ACORDS 

1. Instar els grups polítics amb representació parlamentària al Parlament de
les Illes Balears a no convalidar el Decret llei 9/2020. 

2. Donar trasllat d’aquest acord al Parlament de les Illes Balears.»

5.2.- Debat.

La Sra. Catalina Soler explica que el Govern Balear va aprovar el Decret llei
8/2020, de reactivació econòmica. Que la setmana després, el 25 de maig,
el Govern Balear va aprovar el Decret llei 9/2020, de mesures urgents de
protecció del territori de les Illes Balears. Afirma que aquest decret l’únic
que  fa  és  contentar  un  dels  partits  polítics  socis  de  la  Sra.  Armengol.
Manifesta  que la  Sra.  Armengol,  presonera d’un  pacte,  aconsegueix  que
aquest decret tranquil·litzi el grup Més i el grup Unides Podem. Si no fos per
això,  probablement  la  Sra.  Armengol,  coneixedora  de  la  realitat  dels
municipis de Mallorca, no hauria fet aquest decret. Diu que és un decret que
trepitja  l’autonomia municipal.  Quan governa l’esquerra,  demanen que a
Madrid ens respectin, però trepitgen l’autonomia dels ajuntaments. Aquest
decret ha passat per damunt la política urbanística dels ajuntaments i, en
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concret,  del  de Felanitx.  És  un decret  que no és  que sigui  de mesures
urgents de protecció del territori, sinó que és un decret que ha empobrit
milers i milers de mallorquins que tenen trossos de terra on pensen que hi
podran fer una caseta. Fins i tot, és un decret que afavoreix que, si hi ha
una caseta dins les àrees protegides, s’esbuqui. És un decret que té greus
perjudicis  per  a  l’economia  en  general  i  per  a  les  petites  i  mitjanes
empreses, com fusters, picapedrers, llanterners, i tots els que fan feina a
una construcció. 

La Sra. Soler segueix amb la seva Intervenció i explica que a l’Ajuntament
de  Felanitx,  en  diumenge,  es  varen  sol·licitar  deu  llicències  d’obra,  i  li
agradaria molt tenir-ne una explicació lògica per part de l’equip de govern.
Tot i saber que el registre de la seu electrònica és inhàbil en diumenge i,
per tant, passa a dilluns, i tot i saber que el decret es va aprovar el dilluns i
a la seva disposició final diu que serà d’aplicació en el moment en que s’ha
aprovat. Tot això vol dir que aquestes deu sol·licituds de llicència d’obra que
varen  córrer  per  presentar-les  en  diumenge,  les  serà  d’aplicació  aquest
Decret. Per tant, si aquestes obres no es poden dur a terme, hauran de
tornar un tant per cent de les taxes. I si  no poden donar la llicència, ja li
diran,  perquè  ho  demanarà  al  pròxim  Ple,  quina  quantitat  deixaran
d’ingressar.  Diu  que  és  un  decret  fet  per  imposicions  polítiques,  les
polítiques d’esquerres de «no volem cases a primera línia de la mar, no
volem cases a fora vila». Però el regidor de Montuïri de Més, el mateix matí
va  entrar  una  sol·licitud  de  llicència  d’obra,  perquè  tenia  informació
privilegiada, malgrat que ho negui. Diu que es pot fer una llista de càrrecs i
membres de Més, de Podem i del PSOE que tenen una caseta amb piscina a
fora vila a Mallorca i que la lloguen, ells sí, però la resta no la poden tenir.
Aquest és un decret que va en contra dels mallorquins de tota la vida. Per
tant, demanen que els partits polítics que governen Felanitx i  que tenen
representació parlamentària, demanin que aquest decret no es convalidi. 

Segueix explicant que aquest Decret llei està aprovat i té trenta dies per ser
convalidat al Parlament. Si no es convalida en trenta dies, decaurà. Demana
que, almanco, hi hagi sorpreses, com va passar al Real Decret 8/2020, on
els de Més per Menorca i un diputat de Podem varen tenir la informació
suficient per demanar que aquest Real Decret es tramitàs com a llei, cosa
que es farà. Si duguessin la sort que els partits polítics que donen suport al
Govern demanassin que el Decret llei  9/2020, tot i  no ser necessari,  es
tramiti  com  a  llei,  hi  podrien  fer  les  aportacions  que  considerassin
oportunes. Diu a l’equip de govern que han de tenir molt clar el tema de les
àrees de protecció de Felanitx. Entre riscs d’inundacions, riscs d’incendis i
falsos urbans, han de  dir al poble que tots els carrers de sa Capella que no
tenen sortida són falsos urbans, amb aquest Decret llei han perdut el valor
que tenien els solars. Afegeix que part el polígon 4 també és fals urbà. Per
tant, hauran d’explicar als propietaris que ara no té valor el solar que tenen
a la part de sa Capella o al polígon 4. Continua dient que els solars que
estan considerats falsos urbans entre el polígon industrial i el nucli urbà de



 
Ajuntament de Felanitx

Felanitx,  tampoc  no  tenen  cap  valor,  perquè  no  són  solars,  són  terra
banyada. No obstant això, els partits de l’equip de govern n’estan orgullosos
i els demanaria una explicació lògica. Demana si algú va passar informació
privilegiada  perquè  entrassin  deu  sol·licituds  de  llicència  d’obra  en  el
registre de Felanitx, en diumenge. Diu que és cert que no totes tenen el
mateix  arquitecte,  però  alguna  cosa  ha  passat  i  li  agradaria  saber-ho.
Suposa que la  regidora  d’Urbanisme li  contestarà  si  mai  a  Felanitx  han
demanat deu llicències d’obra en diumenge. Diu que el Decret llei va sortir
anunciat a l’ «Última Hora» en divendres, per tant, alguna cosa ja se sabia. 

La  Sra.  Soler  insisteix  en  demanar  quins  ingressos  deixarà  de  percebre
l’Ajuntament de Felanitx amb aquest Decret. Demana si s’han assegut els
arquitectes, la regidora i l’equip de govern per saber el nombre d’afectats i
quantes parcel·les afectarà. Diu que va cridar a l’Ajuntament, i els tècnics
encara no havien rebut cap ordre de cap polític per estudiar res. L’únic que
s’havia preocupat una mica era el batle, de la qual cosa n’està contenta,
perquè probablement al batle tampoc no li va bé aquest Decret, atesa la
moció que presenta el seu grup municipal, i és l’únic que va fer la seva
feina.  Repeteix  que  el  Partit  Popular  demana  als  partits  que  tenen
representació  parlamentària  que  manifestin  que,  almanco  a  Felanitx,  no
estan d’acord amb aquest Decret, malgrat que probablement els seus propis
partits els ignorin molt, perquè és més important la cadira de la presidenta
del Govern, que no qualsevol cadira de qualsevol partit polític de Felanitx.
Que Madrid ignora Balears, i el Govern de Balears ignora els ajuntaments.
Aquesta és la conculcació més clara del dret de l’autonomia municipal, la
qual entén que l’equip de govern defensa sempre.

Seguidament, el batle es refereix a la moció del grup municipal Pi-Proposta
per les Illes,  objecte del  punt 6 de l’ordre del  dia.  Diu que quan es va
assabentar  del  Decret  llei  9/2020,  es  va  molestar  molt,  i  així  ho  va
transmetre  als  seus  companys  del  Pi,  a  la  seva  presidenta  i  als  seus
companys de govern. Que poc després es va començar a preocupar per les
conseqüències. Es va demanar en què ajudaria el Decret llei a l’Ajuntament,
que té un planejament per aprovar, ha de comprar un solar per fer-hi una
escola. Diu que va entendre l’estratègia del decret, perquè una persona que
no  és  política,  empresària  de  Felanitx,  li  va  dir  que  realment  els
constructors, la gent que té finques fetes a fora vila de més de 15.000 m2,
serien els nous votants de les polítiques d’esquerra. Estan contentíssims,
perquè reactivaran totes les obres que tenien i per les quals passaven pena.
Assegura que, per molta via que es faci  en prohibir una cosa relativa a
Urbanisme a Mallorca, sempre n’hi  ha que abans ja cavil·len quin profit
n’han de treure. Creu que els 17 regidors de Felanitx comparteixen que s’ha
d’anar  a  protegir  el  terreny,  però  en  aquest  cas,  és  a  cop  de  taló  de
pèrdues. Si no s’admet que l’Urbanisme de Mallorca s’ha de mirar amb lupa,
no  en  sortiran.  El  que  han  creat  és  que  la  llicència  que varen  aprovar
dimarts passat de 15.000 m2, per culpa del Decret llei,  avui val milions
d’euros més i no creu que aquesta sigui la manera d’enfocar la situació. Per
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tant, el seu grup també es veu en la necessitat de dur endavant aquesta
moció, que proposa que es revisi i es faci un replantejament seriós.

Pren  la  paraula  la  Sra.  Caterina  Ramon,  i  manifesta  que  creu  que  els
decrets llei s’haurien d’haver tramitat com a projecte de llei. Diu que no han
comunicat ni han demanat res als ajuntaments, malgrat que tot el pes i
totes les conseqüències els cauran damunt. Per tant, en aquest sentit està
absolutament d’acord amb el PP i amb el Pi. Quant a l’argumentació de les
mocions,  fan  molta  referència  al  refredament  de  l’economia  i  a  les
conseqüències econòmiques, quan no ha estat així,  perquè, efectivament
per  suposades  filtracions,  hi  ha  hagut  moltes  sol·licituds  de  llicències
d’obres.  Està d’acord que s’ha de protegir el territori, que no volen tota una
illa urbanitzada. Però si es fa cas al que diu el Col·legi Oficial d’Arquitectes,
la sortida d’aquesta crisi és la rehabilitació, no la construcció. Anuncia que,
per tot això, s’abstendrà, perquè pensa que, per una part, sí que tenen raó
en tot el  que afecta els ajuntaments, i  per una altra,  no en tenen amb
l’argumentació.

El  Sr.  Miquel  Lluís  Mestre  manifesta  que  la  idea  que  li  donen,  tant  la
Intervenció del PP, com la del Pi, és que demostren la poca empatia cap al
sector productiu agrari i cap al paisatge. El Pi diu que defensa la protecció
del territori,  però a la seva moció la paraula  territori només surt quatre
vegades, i és per nomenar el decret, no per xerrar de protecció del territori.
Entén que el Pi ara hagi volgut fer una defensa ampliada de la seva moció,
però la seva moció no va en aquesta línia. Afirma que, tant la moció del PP,
com la del Pi, xerren d’economia, d’inversions, de què és un problema per a
l’economia.  En tot  moment xerren d’implementar  mesures  per  estimular
l’economia. Parlar del territori i només del profit econòmic, és un problema.
I si, a més, hi afegim la vessant turística, són dos problemes, per la raó
que, tant el territori, com el sector turístic, són finits, no els poden ampliar
fins  als  marges  que  cadascú  econòmicament  en  volgués  treure  profit.
També respecta i  subscriu part del  que ha comentat la Sra. Ramon, els
ajuntaments veuran quines conseqüències té aquest decret, però l’essència
de les mocions del PP i del Pi li preocupa seriosament, perquè les basen
estrictament en l’economia, en impulsar l’economia mitjançant el territori.
Diu  que  el  PP  ho  planteja  com  si  hi  hagués  una  estricte  inversió  de
competències per part del Govern cap a consells i  ajuntaments. S’ha de
recordar que hi ha la Llei 12/2017 d’urbanisme de les Illes Balears, que
donava un any per adaptar-se. Ara mateix fa mal defensar tots aquells sols
que no s’hagin adaptat, al cap de dos anys i mig. Per tant, és cert que hi
pot haver una intrusió, però no és cent per cent un atac a les competències.
Anuncia que el seu grup votarà en contra de les dues mocions, simplement
pel tema de la mercantilització del sòl rústic. 

El Sr. Francisco Duarte manifesta que, com ha dit la Sra. Ramon, troben
que  el decret llei no és la millor fórmula per tractar temes tan importants
com la protecció del territori o la preservació de l’entorn, que és un dels que
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preocupa  a  la  gran  majoria  dels  partits  polítics  de  les  Illes  Balears.
Segurament  una  llei  autonòmica  hauria  estat  la  millor  via  per  dur-ho
endavant. Diu que també els preocupa que el rerefons de les dues mocions
només  basi  l’estímul  econòmic  en  la  construcció.  La  crisi  que  patim  i
patirem els anys següents, ha vengut a demostrar que la nostra economia
és molt fràgil. Precisament l’economia de Balears, des de fa 50 anys, va en
una sola direcció, que és el turisme. Segurament un decret llei no és la via
per parlar d’aquests temes tan importants, com quin planejament de futur
hem de tenir, ni tampoc no ho és tirar endavant sense consensuar amb els
ajuntaments,  que  són  els  que,  al  final,  el  gestionaran.  Diu  que  aquest
Decret llei té coses positives, com la prohibició de construcció en les àrees
de prevenció de risc. Però és cert que, en el moment en què ens trobam,
havent entrat amb calçador en aquesta situació, costa molt defensar una
cosa que també afecta a nivell municipal. Diu que segurament el sentit del
vot del seu grup hauria de ser molt més en línia amb el que el seu partit ha
aprovat, però en aquest cas, atès que entenen que aquesta no és la via,
s’abstendran a les dues mocions.

Novament intervé la Sra. Soler, la qual manifesta que l’abstenció del Partit
Socialista i el d’Unides Podem és un gest a tenir en compte. Diu que el Sr.
Mestre té raó que hi ha una Llei d’Urbanisme de 2017 que dóna dos anys
per adaptar-se a falsos urbans, però el Sr. Mestre és regidor de Felanitx, i
ho ha de ser 4 anys, alguns dels presents ho han estat 4 anys, d’altres 8,
ella mateixa va ser batlessa 5 anys i 4 va estar a l’oposició, abans n’hi va
haver d’altres i, afirma, tots els partits polítics de Felanitx han de baixar el
cap davant la responsabilitat  de no tenir  un planejament després de 50
anys. Demana al Sr. Mestre que no demani que s’adaptin els falsos urbans
a  Felanitx,  quan,  començant  per  ella  mateixa,  ningú  que  ha  governat
aquesta Sala, no ha estat capaç en 50 anys de tenir un planejament. Per
tant, assegura, aquest decret a Felanitx encara és molt pitjor que a altres
municipis. Diu que més endavant li demanarà quins treballs ha fet el nou
equip redactor del Pla General de Felanitx, amb aquest decret enmig. Potser
que la moció del Pi parli tres o quatre vegades de territori i la del PP no sap
quantes vegades xerra d’economia, però aquest decret llei l’ha aprovat un
govern d’esquerres aprofitant una pandèmia. Amb l’excusa de la Covid-19
han aprovat un Decret llei de protecció del territori. L’explicació del motiu
del  decret  és  que  passam  una  pandèmia  i  s’ha  de  reactivar  l’activitat
econòmica. Aquesta és l’excusa dels que governen. Però realment no té res
a veure amb la Covid-19 i és just el contrari de promocionar l’economia
local, ni el petit treballador, ni res. Aquest Decret llei fa més rics els que ja
tenen fets el xalet i la piscina, perquè prohibeix l’ús residencial a tots els
terrenys  que  estan  dins  àrees  de  risc;  estableix  una  moratòria  de
determinats urbanitzables que no estan desenvolupats de 400 ha; fa una
moratòria dels falsos urbans,  dels  quals a Felanitx,  desgraciadament,  en
tenim molts;  desclassifica  urbans  que no estiguin  construïts  en  8  anys.
L’únic que farà aquest decret serà incrementar el preu del sòl. Veu molt poc
l’activació econòmica, a no ser que vulguin afavorir els que tenguin més
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estalvis o els que puguin invertir. Repeteix que l’excusa d’aquest Decret llei
és la Covid-19 i que varen fer el Decret llei 8/2020. Hi va haver un diputat
de Més per Menorca i un diputat de Podem que es varen desmarcar de la
línia oficial del Govern i ara ho tramitaran com a llei. És la resposta a les
potadetes d’un partit polític que es diu Més a un govern on la Sra. Armengol
està  fermada  de  mans  i  peus  i  li  ha  estat  igual  passar  per  damunt
l’autonomia municipal. Que a Felanitx, desgraciadament, li afecta molt, per
la senzilla raó que des de fa 50 anys no hi ha un planejament definitivament
aprovat. No creu que a la regidora d’Urbanisme li faci molta gràcia que, en
plena redacció del Pla General  amollin aquest Decret llei.  Torna a agrair
l’abstenció  del  PSOE  i  de  Podem que,  tot  i  no  compartir  l’exposició  de
motius de les mocions del Pi i del PP, amb el sentit del seu vot entenen que
aquest Decret llei sí que pot crear greus perjudicis a Felanitx.

Pren la paraula el batle, i diu que no ha contat les vegades que la seva
moció anomena la paraula territori, però el que sí que té ben clar és que no
arreglaran res del  territori  sense tenir  en compte l’economia. No es pot
protegir el territori sense tenir en compte la bestialitat d’impacte econòmic
que té.

El Sr. Mestre vol intervenir per al·lusions. Manifesta que la desgràcia que
tenim a aquesta Terra, és que aquesta situació l’haurem de tornar a la nova
normalitat usant els mateixos recursos de sempre, que són el turisme i la
construcció.  Aquest  és  realment  el  gran  problema  que  tenen  i  que
políticament han d’afrontar. Fa tres mesos totes les institucions declaraven
l’emergència climàtica i el que pretén aquest Decret amb aquesta sintonia,
és protegir el territori. I, repeteix, aquesta vegada hauran de tornar alçar el
cap a base de turisme i a base de construcció, però han de començar a
pensar en diversificar. Creu fermament que la protecció del territori els ha
d’ajudar a començar a fer el cap viu i a cercar alternatives per a aquesta
diversificació.

El batle li contesta que li pot donar tota la raó, excepte en el  començar.
Això que han fet no és començar. Començar hauria estat demanar a tots
com volien enfocar el tema, cadascú hauria exposat el seu punt de vista, i
haurien obert un debat polític, sens dubte, intens.

5.3.- Votació.

Finalitzades les Intervencións, se sotmet la moció a votació i, per majoria
de 9 vots a favor (6 del Partit Popular, 2 del Pi-Proposta per les Illes i 1 de
Vox-Baleares) 3 en contra (del Bloc per Felanitx-APIB) i 4 abstencions (3
del Partit Socialista de les Illes Balears i 1 d’Unides Podem), s’acorda:

1. Instar els grups polítics amb representació parlamentària al Parlament de
les Illes Balears a no convalidar el Decret llei 9/2020. 

2. Donar trasllat d’aquest acord al Parlament de les Illes Balears.
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6.-  EXPEDIENT 1271/2020.  MOCIÓ DEL  GRUP MUNICIPAL EL  PI-
PROPOSTA PER LES IB A FAVOR DE REPLANTEJAR EL DECRET LLEI
9/2020, DE 25 DE MAIG, DE MESURES URGENTS DE PROTECCIÓ DEL
TERRITORI DE LES ILLES BALEARS PER EVITAR EL REFREDAMENT
DE L’ECONOMIA, RESPECTAR LA COMPETÈNCIA DELS ajuntaments I
LA SEGURETAT JURÍDICA.

6.1.- Moció del grup municipal El Pi-Proposta per les Illes Balears a
favor  de  replantejar  el  Decret  Llei  9/2020,  de  25  de  maig,  de
mesures urgents de protecció del territori de les Illes Balears per
evitar el refredament de l’economia, respectar la competència dels
ajuntaments i la seguretat jurídica.

“ EXPOSICIÓ DE MOTIUS

El Real Decret 463/2020, de 13 de març, de declaració de l'estat d'alarma
per a la gestió de la situació de crisi sanitària ocasionada per la COVID-19 i
les seves posteriors pròrrogues, han provocat una aturada econòmica de
primera magnitud. És obligació dels poders públics aprovar i dissenyar totes
aquelles  mesures  que  puguin  suavitzar  i  minvar  l'impacte  negatiu  que
l'àmbit  socioeconòmic  tindrà  a  causa  de  tota  aquesta  crisi  planetària
provocada per la pandèmia. 

Com diu l'Exposició de Motius del Decret llei 8/2020, de 13 de maig, de
mesures urgents i extraordinàries per a l’impuls de l’activitat econòmica i la
simplificació administrativa en l’àmbit de les administracions públiques de
les Illes Balears, per pal·liar els efectes de la crisi ocasionada per la COVID-
19: “ens trobem davant una economia pràcticament paralitzada, un consum
intern  molt  dèbil  i  uns  mercats  turístics  emissors  que presenten moltes
incerteses. En termes laborals, tenim una xifra de treballadors sense feina
sense precedents, atès que a hores d'ara superen les 200.000 persones...
resulta de vital importància per a la cohesió econòmica i social de les Illes
Balears adoptar mesures valentes que estimulin la nostra economia, alhora
que  ofereixin  garanties  laborals  a  milers  de  famílies  i  aportin  noves
perspectives  al  teixit  productiu  del  territori...  En  aquest  context,  i  en
paral·lel a les mesures relatives a la protecció de la salut pública, que són
prioritàries,  adoptades  per  les  administracions  públiques,  resulta
imprescindible també adoptar mesures d'impuls de l'activitat econòmica per
assegurar  el  manteniment  de  la  major  part  de  llocs  de  feina  per  a
treballadors  i  treballadores  que  actualment  es  troben  en  una  situació
d'extrema fragilitat... noves mesures que tinguin com a objectiu prioritari
l'impuls de l'activitat econòmica mitjançant la supressió o la reducció dels
tràmits administratius de les empreses i els professionals per a iniciar una
activitat econòmica; l'agilitació i simplificació de l'activitat administrativa de
l'Administració  de  la  Comunitat  Autònoma,  dels  consells  insulars  i  dels
ajuntaments de les Illes Balears.”
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El Consell de Govern acaba d'aprovar el Decret llei 9/2020, de 25 de maig,
de mesures urgents de protecció del territori de les Illes Balears. Aquesta
norma  suposa  un  clar  refredament  de  l'economia,  ja  que  acaba  amb
possibles inversions, ja que no impulsa l'economia sinó que l'atura, encara
que alguna determinació en sòl urbanitzable pogués tenir sentit de manera
quirúrgica en algun municipi. Però el que és més important, aquesta norma
és una moratòria per molts de sòls urbans que queden durant anys en una
situació d'indefinició, ja que als sòls urbans sense urbanització consolidada,
se suspenen les tramitacions i aprovacions de plans de desenvolupament i
d'instruments  de  gestió,  així  com  l'atorgament  de  tota  classe
d'autoritzacions i llicències urbanístiques en aquestes àrees, fins al 31 de
desembre de 2022, o més enllà fins que finalitzi el planejament urbanístic
que han de fer els consells insulars per subrogació. 
Aquesta determinació desapodera els ajuntaments de la seva competència
de  planejament  urbanístic.  Aquesta  situació  de  manca  d'ordenació  i
desenvolupament  durant  anys,  obligant  els  propietaris  a  patir  aquesta
inseguretat,  no  és  gens  recomanable,  i  res  té  a  veure  amb  impulsar
l'economia i agilitzar els procediments administratius. A més, es fan tota
una sèrie de previsions en sòl rústic que s'haurien d'haver consensuat amb
els  ajuntaments,  considerant  que  la  normativa  en  sòl  rústic  no  només
s'hauria de veure amb caràcter restrictiu. 
A més a més, l'assignació de la competència sobre el sòl urbà als consells
insulars no és garantia de cap agilització i simplificació, al contrari. Només a
títol  d'exemple, recordem que el Pla Territorial  de Mallorca aprovat l'any
2004, preveu a la seva norma 4 que serà revisat als 10 anys des de la seva
aprovació i aquesta revisió ni tan sols ha estat iniciada. 

Per tot  això, el  grup del  Pi-Proposta per les Illes Balears proposa al  Ple
l'adopció del següents acords:

Primer.  Rebutjar  l'aprovació  del  Decret  llei  9/2020,  de 25 de maig,  de
mesures urgents de protecció del territori de les Illes Balears, ja que suposa
un  fre  a  la  reactivació  de  l'economia,  en  un  moment  en  qu`r  aquesta
necessita un impuls. A més, implica un desapoderament als ajuntaments de
la competència municipal  en urbanisme, i  finalment,  perquè implica  una
clara i patent inseguretat jurídica als administrats.

Segon.  Instar el Govern Balear a replantejar el Decret llei 9/2020, en el
sentit que la competència d'ordenació sobre sòls urbans romangui en els
ajuntaments, i que l'ordenació del sòl rústic es faci de manera consensuada
amb els mateixos ajuntaments.
 
Tercer.  Instar el Govern Balear a modificar la normativa de sòl rústic per
permetre que les edificacions legals existents a sòl rústic a parcel·les que no
compleixin la unitat mínima es puguin ampliar fins els límits d'edificabilitat i
ocupació aplicables de forma general en aquesta classe de sòl.»
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6.2.- Votació.

Sotmesa la moció a votació, s’obtenen 9 vots a favor (6 del Partit Popular, 2
del Pi-Proposta per les Illes Balears i 1 de Vox Baleares), 3 en contra (del
Bloc per Felanitx-APIB) i 4 abstencions (3 del Partit Socialista de les Illes
Balears i 1 d’Unides Podem).

En conseqüència, per majoria, s’acorda:

Primer.  Rebutjar  l'aprovació  del  Decret  llei  9/2020,  de 25 de maig,  de
mesures urgents de protecció del territori de les Illes Balears, ja que suposa
un  fre  a  la  reactivació  de  l'economia,  en  un  moment  en  què  aquesta
necessita un impuls. A més, implica un desapoderament als ajuntaments de
la competència municipal  en urbanisme, i  finalment,  perquè implica  una
clara i patent inseguretat jurídica als administrats.

Segon.  Instar el Govern Balear a replantejar el Decret llei 9/2020, en el
sentit que la competència d'ordenació sobre sòls urbans romangui en els
ajuntaments, i que l'ordenació del sòl rústic es faci de manera consensuada
amb els mateixos ajuntaments.
 
Tercer.  Instar el Govern Balear a modificar la normativa de sòl rústic per
permetre que les edificacions legals existents a sòl rústic a parcel·les que no
compleixin la unitat mínima es puguin ampliar fins els límits d'edificabilitat i
ocupació aplicables de forma general en aquesta classe de sòl.

En aquest moment, el batle anuncia un recés de 5 minuts

7.-  ESTUDI  I  RESOLUCIÓ  DE  LES  MOCIONS  QUE  PUGUIN  SER
PRESENTADES I LA URGÈNCIA DE LES QUALS SIGUI DECLARADA DE
FORMA LEGAL.

7.1.1.- Moció de Bloc per Felanitx-APIB.

El Sr.  Miquel  Lluís  Mestre, en representació  del  grup municipal  Bloc per
Felanitx-APIB, presenta la següent moció:

«PROHIBIR EL PAS DE VEHICLES A MOTOR EN EL CAMÍ DE S’ALGAR

E X P O S A

Que  des  de  l’any  2015  l’Ajuntament  de  Felanitx  ha  pres  una  sèrie  de
mesures per frenar l’avanç dels vehicles a motor dins l’espai protegit públic
de sa Punta i s’Algar de Portocolom; que la pròpia condició espai protegit
hauria de ser suficient per no poder-hi aparcar cotxes i altres vehicles i que
la natura s’ha regenerat on ja no hi ha pas o aparcament de cotxes.
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Que aquestes mesures només han aconseguit parcialment el seu objectiu,
ja que fins a s’Algar  encara hi  accedeixen vehicles a motor (caravanes,
jeeps  turístics,  empreses  d’activitats  nàutiques  sense  miraments  en  l’ús
dels espais públics, cotxes particulars, etc.) apurant tot l’espai susceptible
de ser ocupar per un vehicle aparcat;

Atès  que  el  confinament  ha  propiciat  una  major  conscienciació  de  la
necessitat de caminar i de fer servir la bicicleta per fer salut, esport i per
desplaçar-se quotidianament.

Que  l’èxit  de  les  mesures  adoptades  a  Portocolom (una  sola  direcció  a
primera línia, carril bici al carrer Vapor de Santueri i també a primera línia,
camí  per  a  vianants  fins  al  Babo)  des  de  la  seva  execució  i  molt
especialment en les setmanes des del relaxament del confinament.

Que la distància entre les places d’aparcament del Riuetó i s’Algar és curta i
perfectament a l’abast de les persones amb mobilitat suficient per baixar a
l’aigua a s’Algar.

Per tot això, el Bloc per Felanitx proposa al Ple de l'Ajuntament de Felanitx
que s'aprovi el següent 

A C O R D

Prohibir el pas de vehicles a motor en el camí de s’Algar de Portocolom de
manera permanent, a excepció dels vehicles que l’Ajuntament autoritzi per
raons de servei (policia, bombers, recollida de fems, manteniment o altres).
Executar aquest acord a partir de dia 15 de juny de 2020.»

7.1.2.- Debat.

El Sr. Mestre recorda que algú al Ple va dir que el Bloc era el partit de la
defensa del  territori,  i  afirma, que efectivament ho és.  Diu que aquesta
moció pretén aturar el trànsit rodat al camí de s’Algar, la qual cosa té varis
efectes, com llevar el perill de tots els vehicles motoritzats per a la gent que
hi  va  a  peu,  no  continuar  la  degradació  del  camí.  Però  l’efecte  més
important  és  que  restringeix  les  activitats  que  es  realitzen  a  l’ANEI  de
s’Algar,  a  la  zona  marítimo-terrestre  de  s’Algar,  que,  malauradament,
encara ara no té una protecció superior. El que el seu grup pretén no és
més que això, que s’aturin totes les activitats que s’han vist els darrers
anys  a  s’Algar,  des  de  l’aglomeració  de  caravanes,  un  gimnàs  portàtil,
excursions de «boogies», de vehicles tot terreny, de motocicletes, ... Tot
això minva la qualitat de l’ús que les persones felanitxeres puguin fer de
s’Algar. Diu que, en un escenari d’emergència climàtica, on pobles i ciutats
restringeixen la circulació del trànsit rodat a carrers i camins, troben que ja
ha arribat l’hora que s’Algar només sigui d’ús per a vianants. És tan senzill
com  posar-hi  un  senyal  de  prohibit  circular  els  vehicles  a  motor.  No
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plantegen  instal·lar-hi  barreres  ni  segons  quins  mecanismes,  perquè
entenen que els vehicles d’emergència, i de neteja, un moment donat hi
han de poder anar.

La Sra. Caterina Ramon mostra la seva satisfacció pel fet que el Bloc per
Felanitx  s’hagi  posicionat  cap  al  medi  ambient,  perquè  ella  ja  estava
realment  preocupada,  sobretot  per  l’aprovació  de l’exoneració  de  l’índex
turístic i la regeneració de platges. No entenia aquest tipus d’ideologia que
diuen  que  és  ecològica,  però  vota  a  favor  del  que  no  és  protecció  del
territori. Diu que està molt d’acord amb aquesta moció, i que hi votarà a
favor.

El batle diu que el seu grup no votarà la urgència de la moció, perquè la
capacitat per decidir quina és la millor solució per a s’Algar, no passa per,
dit i fet, tancar el camí. Afirma que està convençut que s’hi ha d’actuar.
Però també està convençut que alguns votants d’esquerres no entendrien
haver  de  fer  4  km a  peu  per  anar  a  s’Algar.  Saben  que  és  necessari
protegir-ho i estan oberts a fer un debat i un plantejament i a consensuar
una proposta, però no a fer-ho d’aquesta manera.

El Sr. Francisco Duarte afirma que el Partit Socialista de les Illes Balears
tampoc no votarà a favor de la urgència, perquè troben que aquesta qüestió
mereix un bon debat i tractar temes com el de la titularitat del camí. Diu
que hi ha dubtes sobre si és públic o privat. El problema de fons, com ha dit
el Sr. Mestre, és l’ús indegut de les platges, que probablement es podria
evitar amb mesures correctores. Estan d’acord amb totes les mesures per
protegir  el  territori,  troba  que  n’han  de  parlar  i,  sobretot,  aclarir-ne  la
titularitat.

La Sra. Catalina Soler anuncia que també votaran en contra de la urgència.
Diu que si el que pretén el Bloc per Felanitx és que pel camí de s’Algar no
s’hi deixin passar ni cotxes, ni motos, tal vegada convendria més plantejar-
ho a la resta de partits polítics i cercar una solució. Pensen que tancar a
tothom no és la solució bona. Diu que hi ha un grup de dones de 70 anys
que cada dia van a nedar a s’Algar a les 9 del matí, i no totes hi poden
arribar a peu. Insta el Bloc a parlar-ne, que s’intenti consensuar, que mirin
de  quina  manera  no  s’hi  pugui  anar  a  fer-hi  carreres  de  motos,  ni
excursions de «quads», ni s’hi puguin instal·lar caravanes. La solució no és
posar-hi  un  disc,  perquè,  a  més  dels  serveis  d’urgència,  hi  ha  altres
excepcions  que,  amb  determinades  condicions,  també  hi  han  de  poder
accedir. Diu que el Sr. Mestre té raó que determinades persones hi poden
anar a peu, però no tothom té aquesta facilitat. Hi ha gent que viu a l’altra
part i, malgrat que l’hem de protegir, s’Algar és de tots els felanitxers, no
només d’un nucli reduït de població, i l’han de poder disfrutar tots els del
terme, no només els que hi poden accedir a peu.

Per al·lusions, torna intervenir el Sr. Mestre, i manifesta que, quant a la
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titularitat del camí, creu que l’Ajuntament haurà de cercar i investigar la
venda que està descrita l’any 1876, quan el Sr. +++
 va vendre a l’Ajuntament una trinxa de terra de 601 metres lineals per 6
d’amplària per acabar el camí de s’Algar. Creu que val la pena explorar
aquest fons documental, per veure si el camí és de titularitat municipal o
no. Quant a les aportacions del Pi i del PP, les pot compartir, però també els
vol fer una reflexió, i és que el fòrum democràtic per excel·lència és aquest
Ajuntament en Ple. És a dir, en parlen, ho debaten i ho voten. Que, per
tant, no li diguin que no ho duen a votació, que no ho duen a diàleg i que
no ho duen a  debat,  perquè aquest  és  el  millor  lloc  per  poder  debatre
aquestes qüestions que,  efectivament,  afecten tots els  felanitxers,  hagin
votat un partit o un altre. Però això no ha de limitar que un partit amb
manco representació que un altre pugui dur qualsevol punt al Ple,  i  per
això, amb les votacions, es guanyen o es perden.

7.1.3.- Votació de la urgència de la moció.

Un cop acabades les Intervencións, se sotmet a votació la urgència de la
moció, i s’obtenen 4 vots a favor (3 del Bloc per Felanitx-APIB i 1 d’Unides
Podem), 11 en contra (6 del Partit Popular, 3 del Partit Socialista de les Illes
Balears i 2 del Pi-Proposta per les Illes) i 1 abstenció (de Vox-Baleares).

En conseqüència, per majoria, es desestima la urgència de la moció del Bloc
per Felanitx-APIB per prohibir  el pas de vehicles a motor en el camí de
s’Algar.

8..-  DONAR  COMPTE  DE  LES  RESOLUCIONS  ADOPTADES  PER  LA
BATLIA.

Es dóna compte de les resolucions adoptades per la Batlia, que van des de la
2020-332 fins a la 2020-379, i els presents en queden assabentats. 

9.- PRECS I PREGUNTES.

9.1.- Pagament de treballs realitzats el 2019.

La Sra. Caterina Ramon demana si està al dia el pagament a proveïdors de
feines realitzades en el 2019.

El batle contesta que pràcticament està tot pagat. Al darrer Ple hi varen dur
el que creu que serà el darrer reconeixement extrajudicial de crèdit i, tret
que  pugui  sortir  alguna  petita  factura  que  encara  no  hagin  enviat  a
l’Ajuntament, pensa que no hi ha cap factura pendent.

9.2.- Recital a s’Horta.

La Sra. Caterina Ramon manifesta que, en relació al recital que s’ha de fer a
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s’Horta, els ha arribat informació que no s’ha consultat cap associació de
veïnats,  i  que el batle pedani no estava d’acord en fer-ho, ni tampoc la
paella. Demana que li expliquin amb qui ho han consensuat. Diu que també
hi ha queixes que no s’ha publicitat,  i de la manca d’informació de com i on
s’han de comprar les entrades.

El batle contesta que, per descart d’altres actes que no era possible fer per
la dificultat en el control d’espais, instal·lacions,... , es va plantejar fer el
recital. Diu que no s’ha fet un excés de publicitat, atès que, en haver aplicat
les mesures de seguretat, hi caben 400 persones. Les entrades s’han posat
a la venda a dos punts de s’Horta i no se’n vendran el mateix dia, perquè és
una entrada simbòlica, que anirà a Serveis Socials, i que aquesta és una
manera de tenir controlat el nombre de persones que hi acudiran, que, com
a màxim, podran ser 400. Diu que és un recital on el públic haurà de seure,
no una verbena, sense aglomeracions i amb la corresponent distància de
seguretat entre les persones. Aquesta és la manera que han trobat per fer
un poc de festa. L’Ajuntament intenta fer algunes petites coses a espais
controlats, aforaments limitats, sense aglomeracions, i es mou en aquesta
línia. No volen fer festa al preu que sigui.

9.3.- Empresa contractada per fer el recital de s’Horta.

La Sra. Caterina Ramon diu que per fer el recital de s’Horta s’ha contractat
Trui. Demana perquè no s’ha contractat una empresa local, si,  com s’ha
parlat, pretenen fomentar-les.

El  Sr.  Duarte  explica  que,  abans  de  la  pandèmia,  varen  tenir  diverses
reunions  amb  la  comissió  de  festes  de  s’Horta,  per  decidir  quin  model
volien. Que un dels noms que va sortir va ser aquest grup que ha de fer el
recital. Que aquest grup l’ofereix aquesta empresa, amb els serveis. No s’ha
optat  per  una  o  altra  companyia  per  afavorir  ningú.  Simplement  volien
aquest producte cultural i l’oferia aquesta empresa. Si l’hagués oferit una
empresa felanitxera, no hi hauria hagut cap problema en contractar-la.

9.4.- Extracció d’arena a s’Arenal.

La Sra. Caterina Ramon diu que la setmana passada una pala va treure
arena de la mar a s’Arenal. Ahir la mar la se’n va dur una altra vegada.
Demana si ho ha pagat el concessionari o l’Ajuntament.

El  batle  contesta  que  suposa  que  la  va  pagar  el  concessionari,  perquè
l’Ajuntament no l’ha pagada. Explica que recol·locar l’arena de les platges
és una cosa que es fa anualment. Que el que està prohibit és l’aportació
d’arena. Però que amb l’arena de la mateixa platja es pot estabilitzar el sòl.
Normalment les feines preparatòries de les platges es fan mesos abans,
quan encara no hi ha gent, però enguany s’han fet el mes de juny, i potser
que espanti veure que a les 6:00 hores del matí passen unes màquines que
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cepillen i  porguen l’arena i se’n duen llosques, algues, plàstics i brutors,
però ho fan cada estiu.

La Sra. Ramon replica que una cosa és que sigui permès o legal, i l’altra que
sigui bo o correcte. Explica que causa molta erosió. Que no és el mateix
llevar la  brutor que treure arena amb una pala. Troba que s’haurien de
replantejar el tema de les platges a nivell general.

9.5.- Centre de dia de l’Hospici.

La Sra. Caterina Ramon demana si s’obrirà la planta superior de l’Hospici,
on hi ha vuit llits. Demana també per les plaques solars, que estan sense
enxufar, i per l’ascensor, que no funciona.

El batle contesta que l’ascensor no està actiu, per motius de seguretat, però
funciona, perquè varen treure la corresponent certificació d’Indústria. Quant
a les places que encara no s’han conveniat, ha demanat una reunió amb les
parts implicades, i espera poder-la tenir aviat per poder posar en marxa les
places buides.

9.6.- Semàfor de s’Horta.

El  Sr.  Sebastià  Adrover  recorda  que  fa  un  parell  de  mesos  ja varen
manifestar  en el Ple que el semàfor de s’Horta estava espatllat.  Diu que
encara segueix espatllat, i demana quan pensen arreglar-ho.

La Sra. Melania Mesquida contesta que es va demanar un pressupost. Que
el  varen  rebre  a  finals  de  febrer,  i  era  d’11.000  €.  Estan  pendents  de
demanar un altre pressupost, però tenen problemes per trobar una altra
empresa que pugui fer aquesta feina més econòmica, perquè pareix que a
Mallorca no n’hi ha d’altra. Si no en troben d’altra, hauran de mirar d’on
treuen els 11.000 €.

El Sr. Adrover replica que és la mateixa resposta que varen tenir fa 3 o 4
mesos, i que el semàfor és una eina de seguretat.

9.7.- Obres i neteja a Cala Ferrera.

El Sr. Sebastià Adrover diu que ens trobam a la fase III. En principi, a finals
de mes a Cala Ferrera començarà a obrir algun hotel, com el Robinson, però
a  l’hotel  Ponent  han  començat  a  obrir  síquies.  Demana  com  és  que
comencen les obres ara. També manifesta que la neteja deixa molt que
desitjar.

El batle contesta que varen aprovar la llicència d’obres del Ponent, però la
informació  que  té  és  que,  atesa  la  situació  en  què ens  trobam,  molt
probablement no començarien.
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El Sr. Aznar explica que, quant a la neteja, és cert que han anat un poc
endarrerits  per  mor de l’actual  situació,  però,  a dia d’avui,  han fet  una
posada a punt d’urgència a Cala Ferrera i  a Cala Serena amb empreses
externes. Que un operari de la Brigada municipal es destinarà a aquests dos
nuclis de manera permanent, com a mínim els mesos de màxima ocupació i,
si no basta, es reforçarà amb un altre operari.

9.8.- Recital a s’Horta.

El Sr. Sebastià Adrover diu que fa un poc han parlat del recital de s’Horta i
de la reunió de portaveus, i volia dirigir-se a la Sra. Massutí, però no hi és.
Diu que ell sí que ha xerrat amb les associacions del tema recital i del tema
paelles. Del recital ningú no en sabia res. Quant al tema paelles, tothom
pensava que anava endavant. Demana qui menteix, les associacions que li
diuen que ningú no ha parlat amb ells, o els de l’equip de govern. Afirma
que  aquest  cap  de  setmana  tothom  ha  quedat  sorprès  amb  el  recital.
Repeteix que li agradaria saber qui engana qui.

El batle contesta que ja ha dit que no ha estat damunt aquestes converses,
però  interpreta  que  varen  quedar  amb la  regidora  que  sí  que  hi  havia
voluntat de fer alguna cosa per les festes de s’Horta. Potser hauria estat
correcte que se’ls cominicàs la decisió de no fer la paella i fer el recital. En
nom  de  la  regidora  i  en  el  seu  propi,  demana  disculpes  per  aquest
malentès.

9.9.- Contenidors bruts i neteja de carrers.

El Sr. Rafel Rubio manifesta que la neteja a Felanitx és un tema pendent, i
potser també sigui culpa dels mateixos felanitxers, que no hi tenim massa
cura. Veure contenidors com els de devora Sant Alfons on la gent incívica hi
aboca fems en dilluns i cada dia n’hi ha més, fins que el divendres s’arriba a
llevar, fa pensar que això no és culpa dels ciutadans, sinó de l’Ajuntament,
que és el responsable de la neteja. El mateix passa amb els contenidors de
darrere el Parc i a molts d’altres de diferents indrets de la població. Creu
que s’hauria de fer una volta al tema, per tal que els ciutadans vegin un
poble net, s’hi identifiquin i no l’embrutin més. Si el deixen brut, fa l’efecte
contrari.  Per altra part, diu que hi ha diferents carrers, com el de Marià
Aguiló, on ha vist que hi ha cartells que passaran a fer net aquests dies, o el
de Jaume I i Fartaritx, on hi poden amollar una guarda d’ovelles a menjar-
se les herbes, que han crescut a marxes forçades no fa dos dies, i  que
tampoc no és culpa dels veïnats. És cert que venim d’uns mesos complicats,
on la gestió no ha estat fàcil, però haurien de començar a evitar aquestes
coses, que motiven que els ciutadans no tenguin cura amb la neteja, que és
l’assignatura pendent de l’equip de govern.

Contesta el Sr. Mestre que, quant als voluminosos, les darreres setmanes
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han augmentat diàriament i de forma exagerada. La sensació que té és que,
a mesura que s’ha fet la desescalada, tot allò que no s’havia tret els darrers
mesos, ara s’ha tret. Són situacions que sempre s’havien detectat durant la
Setmana  Santa,  moment  que  la  gent  aprofitava  per  fer  una  neteja
important. Enguany no hi ha hagut ni Setmana Santa, ni caps de setmana,
ni  dies  feiners,  perquè  hem  estat  confinats.  Per  tant,  durant  aquesta
desescalada van desbordats  amb la  quantitat  de  voluminosos  que s’han
tret. Explica que tenen els mateixos efectius que tenien, però li consta que
fan feina a les totes. Reconeix que es poden torbar 3 i 4 dies i que ara
mateix aquesta  és la  mitjana de retirada de voluminosos.  S’ha de tenir
present  que,  a  més  de  Felanitx  ciutat,  hi  ha  Portocolom,  s’Horta,  Cas
Concos, Cala Ferrera ...  tots els  nuclis  estan igual amb aquest augment
desmesurat.  Explica  que  han  mantingut  reunions  amb  les  dues  grans
empreses que gestionen les recollides, tant de rebuig, com de voluminosos i
neteja  viària.  Faran un esforç  amb els  mitjans  que bonament  tenguin  i
intentaran  que,  com  més  prest  millor,  aquesta  situació  es  normalitzi.
Comparteix la crítica del Sr. Rubio, però afirma que, com a regidor, l’ocupa i
el preocupa no només la imatge que donam, sinó la qüestió sanitària que hi
ha darrere i que hi fan feina.

Segueix  explicant  el  Sr.  Mestre  que,  quant  a  la  neteja  programada  de
carrers,  s’ha reactivat després de l’estat d’alarma, amb la represa de la
nova normalitat. Explica que s’ha de tenir en compte que aquesta neteja
intensiva  que fan,  vol  dir  que,  si  tenen 6  carrers  programats  durant  la
setmana,  en  tenen  molts  d’altres  que  no  formen  part  d’aquesta
programació. Amb la neteja programada, que acabarà a mitjan juny, han
anomenat fase pilot i ha funcionat, han aconseguit tenir uns criteris i tenir
un calendari que es pot publicar a les xarxes socials i a la web, per tal que
tothom sàpiga quan toca al seu carrer. Explica que si la neteja intensiva es
fa dilluns, dimecres i divendres, es fa la neteja ordinària els dimarts i els
dijous. Recull  el  prec del  Sr.  Rubio, no li  pot assegurar quan tocarà als
carrers que ha nomenat, però sí que el dia que es netegin, es farà de forma
intensiva. Però s’ha de tenir en compte que tot el temps que els operaris
fan la neteja intensiva, no poden fer una altra feina. Per tant, s’ha de trobar
un equilibri, i no és fàcil. Creu que el sistema que ara tenen de tres dies de
neteja programada i dos d’ordinària, funciona. Si veuen que a la llarga no
va bé i la neteja general es veu perjudicada per les neteges intensives, el
modificaran.

El Sr. Mestre explica que, pel que fa a les herbes, durant tot el confinament
han prioritzat altres serveis. Assumeix com a decisió política el fet que les
herbes no es duguessin arreu els tres darrers mesos i la conseqüència és
que les herbes han crescut. Tornaran a reprendre aquestes feines.

9.10.- Terrasses dels bars.

El Sr. Rafel Rubio diu que la mesura de deixar ampliar provisionalment les
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terrasses ha estat oportuna i bona, però  els bars del municipi estan una
mica decebuts, perquè s’han fet reunions on no s’ha convocat tothom. Que
s’han fet parts i quarts, i que pareix que hi ha bars de diferent categoria.
Comenta  que  alguna  regidora  de  l’equip  de  govern  no  fa  cas  de  les
directrius o criteris que decideix l’Ajuntament o regidor de torn i munta les
terrasses  a  la  seva  manera.  Que  malgrat  que  és  cert  que  ja  està
desmuntada, fa mal d’ulls. Troba que, per part dels components de l’equip
de govern, hi hauria d’haver més mires per donar un poc d’exemple. No hi
hauria d’haver aquests favoritismes. Tothom ha de ser igual i els regidors
haurien de donar exemple.

El  Sr.  Duarte  posa  en  dubte  que  hi  hagi  favoritismes.  Explica  que,
inicialment,  el  tema  de  terrasses  va  néixer  a  la  regidoria  de  Comerç.
Actualment, la regidora de Comerç és la Sra. Mesquida. Ara també hi ha
una regidoria d’Activitats, que fins ara no n’hi havia hagut, de la qual n’és el
regidor i varen considerar que havia de continuar amb les terrasses, com
havia fet els darrers anys. El decret del batle sobre ampliacions de terrasses
tenia uns condicionaments i beneficiava precisament els que tenen menys
de 9 taules, que eren els més perjudicats pel fet de suprimir el 50% del seu
aforament. Explica que el bar de Portocolom al qual es refereix el Sr. Rubio,
es va aprovar per Junta de Govern amb les corresponents limitacions, va
iniciar la seva activitat quan podia iniciar-la, però no tenia les valles. En el
moment que li varen dur les valles, va retirar els elements provisionals que
havia instal·lat. De totes maneres, el decret no especifica que hagi d’estar
tancat amb tanques i cintes, sinó que han d’estar delimitats.

La Sra. Melania Mesquida, quant que no es va convocar tots els interessats,
afirma que es varen convocar les associacions de comerciants i empresaris.
Potser  per  ignorància  seva,  creia  que  aquestes  associacions  també
representaven els  bars  i  restaurants  del  municipi.  També es va fer  una
reunió de restaurants i bars, i varen venir 6 o 7 persones que representaven
la  totalitat.  Reunir  més  de  40  persones  amb  un  estat  d’alarma,  era
complicat. Tot d’una en poder faran una mesa de comerciants i empresaris,
on hi podran anar tots els que vulguin. Assegura que, de cap manera s’han
fet parts i quarts. Potser hagin fet algun error. Si és així, demana perdó.
Però  es  convoquen  tots  i  ella  està  oberta  a  qualsevol  consulta  o
suggeriment. 

El  Sr.  Duarte  explica  que  un  restaurador  va  demanar  la  reunió  i
desconeixien el nombre de persones que hi assistirien. Hi varen venir 6 o 7
persones, quan pensaven que només en vendria una, i un dels temes que
es  varen  tractar,  varen  ser  les  terrasses,  però  no  va  ser  l’únic  tema.
Estaven preocupats per com podrien fer Sant Agustí, que era l’objecte de la
reunió.  Reitera que no s’ha fet una reunió excloent ningú, sinó que es va
atendre  com una altra.  Si  tots  els  restauradors  haguessin  demanat  una
reunió, l’haurien feta.
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9.11.- Pràctica de tennis i pàdel.

El Sr. Pedro Acosta explica que a la fase 2 es podia dur a terme la pràctica
de tennis i  pàdel. Demana al regidor d’esports per quin motiu a Felanitx,
tot i tenir unes bones instal·lacions municipals, no s’ha donat l’oportunitat
que es practiquin. Quan ho varen demanar als responsables, varen dir que
s’ho  pensaven.  Diu  que  han  tengut  3  mesos  per  pensar  com  fer  la
desescalada a les instal·lacions esportives. Voldria saber l’opinió del regidor.

El Sr. Aznar explica que ara mateix la prioritat és que la gent pugui accedir
a la nova normalitat,  que vendrà imposada pel que passa. Les diferents
fases parlen del que ja es pot fer en tots els àmbits, tant esportius, com
culturals, com de la societat en general. Però els que han de donar sortida a
aquestes fases són els ajuntaments, mitjançant les possibilitats que cada un
té.  Sense  deixar  de  banda  els  temes  esportius  i  que  la  gent  pugui
començar,  també  s’ha  de  tenir  en  compte  el  tema  de  prevenció  i  de
responsabilitat  de  cara  a  la  desinfecció,  les  mesures  de  distància,  els
aforaments,  ...  Tot  i  que  les  diferents  fases  ho  reflecteixin  de  manera
genèrica, llavors s’ha d’aplicar a cada un dels àmbits en particular. Afirma
que han fet molta feina en la seguretat, perquè creuen que s’ha de tenir
molt en compte a l’hora de reobrir les instal·lacions municipals. Quant al
tennis i al pàdel, no han anat ni més endavant, ni més enrere que qualsevol
altre  ajuntament  de Mallorca.  Ha estat  en contacte  constant  amb altres
regidors d’Esports, i el tècnic, en contacte constant amb els altres tècnics
d’instal·lacions  esportives  semblants  a  les  nostres.  Han  intentat  sempre
saber el que és seguretat i el que podien fer els usuaris. Diu que, de totes
maneres, les queixes d’usuaris d’aquests dos col·lectius no han estat tant
de saber com començarien, sinó quan. Comprèn que això provoca nervis i
angoixa, però sempre han cregut que havien d’obrir en poder aconseguir
que totes les mesures de seguretat fossin les adequades.

9.12.- Situació dels treballadors del Poliesportiu Guillem Timoner.

El Sr. Pedro Acosta demana en quina situació es troben els treballadors del
Poliesportiu Guillem Timoner de Felanitx.

El Sr. Aznar contesta que, en un moment donat, hi va haver una sèrie de
professionals  que  no  varen  ser  necessaris  per  impartir  la  seva  tasca  i,
evidentment, se’n varen anar a ca seva, però en cap cas no varen entrar
dins cap ERTO. L’Ajuntament estava obligat a mantenir els pagaments a
l’empresa i els treballadors no varen entrar a un ERTO. Varen quedar actius
els  treballadors  de  manteniment,  el  director  d’activitats  dirigides,  i  el
personal que necessitaven el primer moment de la pandèmia. A mesura que
han obert altres tasques dins el pavelló, s’han afegit operaris de l’empresa.

9.13.- Sol·licitud del CE Felanitx per poder fer entrenaments.
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El  Sr.  Pedro  Acosta  diu  que el  Club  Esportiu  Felanitx  va  presentar  una
sol·licitud per poder entrenar el dia 1 de juny, atès que farà la promoció
d’ascens a 2ª B per segona vegada a la seva història.  Han començat a
entrenar avui.  Demana si  és tan difícil  cridar  el  responsable  i  dir-li  que
poden entrenar sense utilitzar les dutxes.

El Sr. Aznar contesta que creu que la sol·licitud va entrar dia 27 de maig, la
qual cosa significa que no va poder anar a Junta de Govern abans de l’1 de
juny. Pensa que aquesta va ser una conseqüència més de les ganes de
començar, que són positives, però quan entren dins l’Ajuntament, s’han de
canalitzar. Explica que en el moment que el president CE Felanitx es va
posar en contacte amb ell perquè no li havien contestat, en cap moment li
va dir que volguessin començar dia 1, sinó avui. Aquesta és la queixa que
va rebre directament del president del CE Felanitx, que ha resolt, perquè
avui han començat a entrenar al Torrentó-Mariona Caldentey.

9.14.- Concessió del servei de bar al camp de futbol es Torrentó-
Mariona Caldentey.

El  Sr.  Pedro  Acosta  diu  que  abans  del  confinament,  el  mes  de  febrer,
acabava  la  concessió  del  servei  de  bar  al  camp  de  futbol  es  Torrentó-
Mariona  Caldentey.  Sap  que  avui  acabava  el  procés  de  l’esmentada
concessió i demana que li expliquin per què no es va treure llavors la nova
concessió.

El Sr. Aznar explica que, no és que no sortís en temps, sinó que els terminis
d’exposició es varen interrompre amb la COVID-19 i  per això ha acabat
avui. La veritat és que ho varen treure una mica tard i després va quedar
aturat per mor de l’estat d’alarma, però ara està en marxa.

El Sr. Acosta demana si hi havia algun motiu per retardar-ho.

El Sr. Aznar contesta que sí, l’estat d’alarma.

El Sr. Acosta diu que es refereix a abans de l’estat d’alarma.

El Sr. Aznar contesta que l’únic motiu és un tema intern de l’Ajuntament,
perquè el negociat de Contractació va una mica saturat, precisament perquè
tots els de l’equip de govern tenen moltes ganes de fer feina. Afirma que
simplement va ser un petit retard que s’ha allargat molt més per l’estat
d’alarma.

9.15.- Manteniment de les instal·lacions esportives.

El Sr. Pedro Acosta diu que les instal·lacions s’han de cuidar, i aquesta és
una  qüestió  en  què  ha  insistit  molt,  perquè  ell  mateix  s’hi  va  trobar.
Demana quin temps fa que no es passa el raspall al camp de futbol des
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Torrentó. Assegura que hi ha tot tipus de residus. No sap si en té cura el
concessionari o l’Ajuntament. Diu que passarà unes fotos al regidor. Fa el
prec  que  el  regidor  s’hi  passegi  més  i  es  mantenguin  les  instal·lacions
esportives.

El Sr. Aznar contesta que li costa entendre que el Sr. Acosta no sàpiga les
tasques que corresponen al concessionari del camp de futbol, tant perquè
ha gestionat la regidoria d’Esports i no han variat gaire d’ençà que es fan
aquests  concursos,  com pel  contacte  que  té  amb  la  Junta  Directiva.  Li
recorda que una de les tasques que té el concessionari és tenir cura de la
gespa. Potser que aquests dies hi hagi pogut haver incidències, però tot ha
vengut un poc girat, entre que el concessionari acaba i que l’Ajuntament ha
de licitar novament el servei. Però han intentat solucionar-ho amb personal
de la Brigada, que ha anat a fer alguna de les tasques que ha demanat el
club. Intentaran que les coses millorin amb la nova licitació.

El Sr. Acosta diu que no és que vulgui entrar en debat, però no li queda clar
tot el que ha dit el Sr. Aznar. La pregunta no és si ell, que va ser regidor
d’Esports, sap les tasques del concessionari. La pregunta és si les sap el Sr.
Aznar.  Que quan ell era regidor d’Esports va intentar fer-ho i ara només
demana al Sr. Aznar que també faci el mateix. Quant a la concessió, que
acabava el febrer, diu que el Sr. Aznar ja hi hauria d’haver fet feina des del
desembre-gener.

El Sr. Acosta explica que hi ha instal·lacions a l’aire lliure tipus skate de les
quals es queixen i demanen per què no es poden utilitzar, quan hi ha gent
que va a nadar i pot utilitzar les piscines. 

Pren la paraula la Sra. Soler i demana disculpes ja que el Sr. Duarte ha
manifestat que la Sra. Massutí no ha pogut assistir al Ple per motius de
salut, i el que havien d’haver fet era desitjar-li una ràpida recuperació.

9.16.- Concessió del bar del camp de futbol de s’Horta.

La Sra. Catalina Soler demana com està la concessió del bar del camp de
futbol de s’Horta, que acaba dia 17 de juny.

El Sr. Aznar contesta que a la passada Junta de Govern varen acordar posar
en marxa aquesta licitació.

9.17.- Fibra òptica a Portocolom i a s’Horta.

La Sra. Catalina Soler recorda que a la passada sessió plenària els varen dir
que estaven pendents d’altres administracions pel tema de la instal·lació de
la fibra òptica a Portocolom. Demana com està aquest tema a Portocolom i
a s’Horta.
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El  batle  contesta  que  creu  que  no  hi  ha  hagut  variacions,  però  es
compromet a fer-ne un seguiment i a la pròxima sessió informarà de l’estat
en què es trobi aquest assumpte.

9.18.- Informe de Joventut.

La Sra. Catalina Soler diu que fa molts de mesos que demanen un informe
de Joventut arran de la paralització de terminis per a un concurs. La Sra.
Massutí  va dir que els ho entregaria, però fa quasi mig any i no els ho han
fet arribar. Demana si ho poden fer.

El batle recull la petició i en donarà trasllat, per tal que els arribi l’informe.

9.19.- Pèrdua d’una subvenció de Turisme.

La Sra. Catalina Soler demana quina valoració en fa la Sra. Mesquida, com
a regidora delegada, de la pèrdua de dret de cobrament de subvenció de
Turisme de 6.635,84 € per donar suport als serveis municipals d’informació
turística de 2018. Diu que l’Ajuntament va demanar la subvenció, li varen
concedir, però no va presentar la documentació corresponent i, per tant, ha
arribat la resolució que ha perdut el dret de cobrament.

La  Sra.  Melania  Mesquida  contesta  que  ara  mateix  desconeix  de  quina
subvenció li  parla la Sra. Soler.  Mirarà l’expedient i  a  la pròxima sessió
explicarà què ha passat.

9.20.- Pre-inscripcions escoletes d’estiu.

La  Sra.  Catalina  Soler  demana  com  van  les  preinscripcions  per  a  les
escoletes d’estiu.

El Sr. Duarte contesta que aproximadament n’hi ha un centenar.

El batle explica que el nombre d’inscripcions condiciona molt, però hi estan
damunt i  adaptaran els espais que siguin necessaris per poder dur-les a
terme.

9.21.- Hospital de malalts crònics de Felanitx.

La Sra. Catalina Soler diu que varen veure als mitjans de comunicació que
havia vengut part de l’equip de la Conselleria de l’IBSALUT  per explicar
com es troba el projecte de l’Hospital de malalts crònics a Felanitx. Ja que,
com ha dit el Sr. Mestre, el màxim órgan de representació municipal és el
Ple, estaria bé que informassin els partits que no assisteixen a les reunions.

El batle explica que, efectivament, va ser una de les primeres reunions amb
un nombre  important  de  gent  després  d’aquesta  situació.  Varen  quedar
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contents, perquè varen veure que, per part de l’IBSALUT, l’equip redactor i
l’enginyer  tenen  el  projecte  molt  avançat.  Varen  discutir  coses  com
l’entrada del subministrament elèctric, el gas, les comunicacions, la definició
dels accessos. La feina de l’Ajuntament era donar sortida als serveis que ha
de tenir el solar per poder posar en marxa l’hospital, i l’enginyer, juntament
amb l’arquitecta,  hi  han  fet  feina.  Creu  que arribaran  en  termini  per  a
l’execució del projecte i la licitació.

El Sr. Duarte manifesta que, a més d’això, varen demanar la cessió de tres
parcel·les molt petites de devora la voltadora, perquè el projecte contempla
fer una unitat total.

El batle explica que hauran d’adquirir un trosset molt petit i ho duran al
pròxim  Ple.  Quant  a  l’altre  tros,  es  varen  adonar  que  hi  ha  un  error
d’inscripció  en  el  Registre  de  la  Propietat.  Creu que aquestes  qüestions
quedaran resoltes aviat. 

9.22.- Revetla de Sant Joan.

La Sra. Catalina Soler demana si tenen algun protocol  previst per evitar
l’aglomeració a les platges per la revetla Sant Joan.

La Sra. Melania Mesquida contesta que un dels punts de l’ordre del dia de la
Junta de Govern de demà és la seguretat ciutadana a les festes. Parlaran
del recital de s’Horta i de les festes de Sant Joan. Tendran una reunió amb
la Guàrdia Civil, amb la Policia Local i Protecció Civil per veure com es fa
front entre tots el vespre de revetla.

El batle avança que els ajuntaments seran incapaços de controlar totes les
mesures  socials  que  siguin  necessàries.  Convida  tothom a  passar-ho  el
millor  que pugui,  però  amb el  coneixement  suficient  com per  no  haver
d’exposar-se inconscientment a un perill real. Abans de fer qualsevol cosa,
ens hem de plantejar si val la pena al que ens exposam o al que exposam
els  altres.  Creu  que  durant  molt  de  temps  aquesta  serà  la  vertadera
premissa a la vida de tots.

9.23.- Problemes de pluvials a diversos carrers de Felanitx.

La Sra. Catalina Soler manifesta que han sortit moltes fotos a les xarxes
socials  que  el  carrer  Socors  té  un  problema  gravíssim,  que  quan  plou
s’embossa i les arquetes vessen tot tipus de porqueria. Diu que les fotos
que  han  circulat  d’aquest  carrer  són  damunt  la  via  pública.  Per  tant,
l’Ajuntament  no es denunciarà  a si  mateix.  Però  al  carrer  Trinitàries  va
passar el mateix, però varen rebre les cases particulars i el perill és que
això serà responsabilitat únicament i exclusivament municipal, per tenir un
mal manteniment del clavegueram. Assegura que és cert que les inversions
en clavegueram són les menys rentables políticament parlant, perquè no es
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veuen, però probablement són les més necessàries. Ahir a totes les cases
des de ca les monges per avall, hi havia dos dits d’aigua bruta que venia del
clavegueram. Demana quins plans tenen per arreglar tot això.

El batle contesta que demà matí a les 8:30 s’han de veure amb l’arquitecta
tècnica  municipal,  juntament  amb  altres  professionals  amb  els  que  ja
s’havien reunit en altres ocasions, per tractar d’aquest problema i abordar-
ho de forma definitiva. Afirma que han actuat moltíssimes vegades amb
diversos mitjans. Pareix esser que a aquest punt s’hi acumula terra i arena,
però és impossible saber si és perquè les canonades estan rompudes, si
s’arrossega la brutor d’altres llocs ... Per això demà miraran quin projecte
han de posar en marxa, ja que amb actuacions puntuals ja no són capaços
d’evitar el problema.

La Sra. Caterina Ramon recorda que a la primera plenària va dir al batle
que li  havien presentat un projecte d’un arquitecte de Sant Llorenç que
varen anar a cercar els veïns, perquè el problema és molt greu.

El batle contesta que precisament aquest és l’arquitecte que demà assistirà
a la reunió.

9.24.- Factures de neteja de carrers.

La Sra. Catalina Soler recorda que a la passada plenària va demanar per
una factura dels primers quinze dies d’abril,  que posava «desinfecció de
voravies i places a diferents punts del terme municipal de Felanitx». Diu que
a  la  darrera  aprovació  de  factures  el  batle  va  aixecar  una  discrepància
d’Intervenció d’una segona factura de 21.097,56 € i l’aprova. Per tant, entre
la primera i la segona quinzena d’abril, la desinfecció de voravies i places de
diferents punts del terme de Felanitx ha costat als felanitxers uns 31.000 €.
Posats en contacte amb gent de s’Horta, de Cas Concos i de Portocolom, no
han vist cap desinfecció al seu nucli durant el mes d’abril. Així que ja no deu
ser a diferents punts del terme de Felanitx, sinó només de la població de
Felanitx. Demana que li aclareixin exactament quins carrers i quines places
varen ser desinfectades a Felanitx per una empresa de Felanitx durant la
primera i segona quinzena del mes d’abril, que varen costar 31.000 € als
felanitxers.  També  demana  si  el  batle  creu  que,  si  avui  demanen  als
ciutadans de Felanitx si, amb la neteja que es visualitza avui, Felanitx està
31.000 € més net que abans del desconfinament,  li contestaran que sí. Diu
que el desinfectant li ha posat l’Ajuntament, és a dir, que ha costat 31.000
€  sense  desinfectant.  Ho  demana  al  batle  perquè  és  qui  ha  signat  les
factures. Ella pensava que havien d’anar signades pels regidors, o bé pel Sr.
Aznar, o bé pel Sr. Mestre, però els ha signat el batle.

El batle contesta que avui pensava poder tenir la informació, però no li han
passat. A la pròxima plenària li contestarà exactament quins llocs s’han fet
nets. És cert que el lleixiu l’ha posat l’Ajuntament i les factures corresponen
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a les hores dels operaris i les màquines de fer net. Va aprovar la despesa.
És una feina que no estava prevista, però vista la situació, varen decidir
continuar i assumir que hi hauria una objecció d’Intervenció.

9.25.-  Nova neteja de carrers.

La Sra. Catalina Soler manifesta que no sap si ha de fer la pregunta al Sr.
Mestre o al Sr. Aznar, perquè ja no s’aclareix sobre qui du la neteja de
carrers. Que quan s’ha parlat de Cala Ferrera ha contestat el Sr. Aznar.

El batle replica que parlen d’un tema que és transversal  i  ara acaba de
contestar ell  mateix, però creu que tots tres poden signar l’informe dels
carrers nets.

Continua la Sra. Soler que el batle no ha pogut entregar una relació de
places i carrers que es varen desinfectar. En aquests moments han reprès
una neteja integral  de carrers de Felanitx.  Demana al  Sr.  Mestre si  pot
garantir que, independentment de la desinfecció que ens ha costat 31.000 €
sense el lleixiu, la neteja que ara es fa no es repeteixi a alguns carrers.
Demana també si només varen desinfectar els carrers que l’equip de govern
va considerar principals, i  si  la resta de felanitxers que paguen els seus
imposts no tenen dret a la desinfecció del seu carrer.

El  Sr.  Miquel  Lluís  Mestre  explica  que  la  pregunta  de  Cala  Ferrera  l’ha
contestada el Sr. Aznar perquè el batle li ha donat la paraula, però sobretot,
perquè aquesta neteja de Cala Ferrera i  Cala Serena abans es feia amb
mitjans de la Brigada. Per tant, el Sr. Aznar estava tant o més autoritzat
que ell mateix per respondre. I sí que és competència seva la delegació de
Batlia de neteja viària. Per altra part, manifesta que tota la desinfecció que
es va poder fer en el temps punta de l’estat d’alarma, que va fer la Brigada
amb unes eines concretes i d’una manera determinada, no es va fer a tots
els carrers de Felanitx, ja els hauria agradat. Sempre varen posar com a
criteri els llocs de major afluència. S’ha de recordar que estàvem en un
confinament, per tant, s’ha d’entendre la impossibilitat de poder desinfectar
tots i cada un dels portals dels carrers del municipi. Precisament per aquest
motiu,  varen  convidar  la  gent  a  tornar  fer  la  carrera  neta,  perquè
l’Ajuntament no podia arribar pertot. Diu que amb la neteja programada
que es fa ara, també hi ha d’haver uns criteris i els ha de conèixer tothom.
La neteja que ara es fa amb els  mitjans de l’empresa adjudicatària  del
servei de neteja viària no és una neteja 100% amb aigua a pressió, com va
poder fer l’altra empresa que la Sra. Soler ha nomenat. És a dir, els carrers
que  es  fan  aquesta  setmana  de  forma  intensiva,  amb  una  reserva
d’estacionament, llevant els cotxes, on es lleven les herbes, es pinten les
retxes grogues si fa falta ... és conceptualment diferent a la qüestió que li
plantejava  inicialment  la  Sra.  Soler,  perquè  els  mitjans  són  diferents  i
l’objectiu també. Entén que la neteja a què es refereix la Sra. Soler es va
fer a carrers i places cèntrics, no a tota la diversitat de carrers del municipi,
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perquè és impossible. Repeteix que no han d’oblidar que no només estàvem
en un estat d’alarma, sinó també de confinament. La gent no podia circular
lliurement  i  es  va  optar  per  desinfectar  els  llocs  d’afluència,  com  els
comerços que continuaven oberts, les farmàcies, els centres de salut, etc.

9.26.- Aixecament d’una discrepància d’Intervenció.

La Sra. Catalina Soler demana si el Sr.  Jaume Monserrat Vaquer, batle de
Felanitx que ha aixecat la discrepància d’Intervenció per aprovar aquesta
factura,   és  el  mateix  Jaume  Monserrat  Vaquer  que  ha  nomenat  de
contractista  d’una  obra  particular  la  mateixa  empresa  que  ha  fet  la
desinfecció.  Demana si  els  dos Jaume Monserrat  Vaquer són la  mateixa
persona,  i  si  la  mateixa empresa que fa  l’obra  particular  és  la  mateixa
empresa que ha fet la desinfecció.

El batle li contesta que sí, i que quan vulgui veure el que li costa a Jaume
Monserrat, que es fa una casa per viure, que ho paga de la seva hipoteca, o
si té algun dubte, que hi vagi i ho vegi. Demana a la Sra. Soler si li ha
quedat clar que està convidada a veure-ho.

La Sra. Soler contesta que sí.

El batle demana si hi ha més preguntes sobre la vida personal dels regidors
o, especialment, del batle.

La  Sra.  Soler  li  contesta  que  ha  d’entendre  que  no  parlen  de  la  vida
personal, parlen d’unes factures. Diu que els càrrecs públics són voluntaris.
Repeteix que només li ha demanat si concorrien les mateixes persones i les
mateixes empreses.

El batle replica que ho ha entès. Diu que el nomenament està entrat pel
Registre de l’Ajuntament i no se n’amaga gens. Pot ser pugui fer un poc de
jardí i un poc de neteja, però la seva obra li ha de fer un picapedrer i va
escollir un picapedrer de Felanitx.

9.27.- Contractació de la desinfecció de carrers.

La Sra. Catalina Soler demana al Sr. Mestre, com a regidor encarregat de la
neteja  viària,  quina  opinió  li  mereix  aquesta  desinfecció  que  ha  costat
31.000 €  i per què no l’ha contractada ell, i per què les factures no les
signa ells,  sinó el  batle.  Diu que entén que si  és una discrepància,  l’ha
d’aixecar el batle, perquè això és llei. Però la que no té discrepància no té
per què haver-la d’aprovar el batle, normalment l’aprova el regidor delegat
de l’àrea. Demana que li expliqui per què no ha signat aquestes factures i si
comparteix que s’hagués de fer aquesta despesa de 31.000 €, havent-hi de
posar el lleixiu l’Ajuntament. A una altra Ple ja demanarà què ha costat el
lleixiu. Diu que a altres municipis de Mallorca aquesta desinfecció, si l’han
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feta  empreses  locals  en  cas  de  confinament  i  en  cas  d’estat  d’alarma,
normalment  ho  han  fet  gratuïtament.  No  demana  que  ningú  faci  res
gratuïtament,  però  si  en  aquest  moment  fan  campanyes  solidàries  de
l’Ajuntament, i es demana que la gent aporti a la Creu Roja aliments, en
aquells moments estàvem en estat d’alarma i la gent s’oferia a l’Ajuntament
amb el que tenien, com tractors, bidons, etc. Demana al Sr. Mestre si va
demanar pressuposts per saber si era més econòmic llogar un tractor amb
un dipòsit i que ho fes la Brigada, o si va demanar tres pressuposts, que
tampoc no ho va fer, a tres empreses per fer-ho. Demana quina explicació li
dóna de tot això com a regidor delegat de l’àrea.

El  Sr.  Miquel  Lluís  Mestre  afirma  que  la  Sra.  Soler  mescla  diversos
conceptes i intentarà desgranar cada un d’ells. Com diu la Sra. Soler, és el
delegat de Batlia en aquesta àrea, però en aquest cas concret, no va dur a
terme la contractació. Dins l’entesa i la bona relació de l’equip de govern, si
el batle considerava que l’havia de fer i estava justificada la neteja intensiva
amb un mitjà  concret,  que és l’aigua a  pressió,  ell  a  dia  d’avui  no pot
valorar si la relació servei-preu és adequada, perquè no hi va participar. Per
tant, no li pot respondre. 

Segueix explicant el Sr. Mestre que el que sí respondrà és a la part del
voluntariat.  Recorda  que  a  la  darrera  sessió  plenària  ja  va  fer  l’íncís,
demana a la Sra. Soler que no mescli la desinfecció que els voluntaris, quasi
tots pagesos, varen fer amb els seus tractors i les bombes nebulitzadores, i
la desinfecció a pressió de l’empresa, perquè són dues tècniques diferents.
Per  una  part,  el  que  els  pagesos  ens  poden  oferir  és  una  nebulització
d’aigua  amb  lleixiuet.  Per  l’altra,  l’empresa  especialitzada  pot  oferir  un
servei d’aigua a pressió, una desinfecció a pressió. Tal com ja va comentar
a la darrera sessió plenària, aquest Ajuntament va decidir no carregar la
desinfecció damunt l’esquena dels voluntaris. Respecta profundament que
altres ajuntaments ho hagin fet.  Recorda que en el  moment que tenien
instruccions o recomanacions del  Ministeri  de Sanitat  de com s’havia de
realitzar la desinfecció diària, l’Ajuntament va canviar de criteri. El primer
dissabte de confinament es va fer la crida a voluntaris. Varen acudir tant
amb tractor com a peu, i el dilluns següent ja tenien les recomanacions de
com s’havia de fer la desinfecció. Per tant, la decisió política de l’equip de
govern va ser no carregar la tasca de desinfecció als pagesos ni a qualsevol
altre voluntari i assumir-ho professionalment. Des d’aquell moment, efectius
de la Brigada varen assumir una d’aquestes funcions, es va reestructurar el
servei  de  l’empresa  de  neteja  viària  perquè  pogués  atendre  aquestes
recomanacions i es va contractar aquesta tercera empresa, que va fer un
servei que les altres no oferien, perquè no les podien cobrir ni la Brigada, ni
l’empresa de neteja viària, ni molt manco els pagesos. Per això diu que han
de posar cada cosa en el seu lloc, i no han de mesclar, perquè no és que
aquest Ajuntament renunciàs o no volgués la col·laboració dels voluntaris,
sinó que consideraven que, recomanacions en mà, havia de ser una neteja
professional i que havien de gestionar millor les crides als voluntaris, perquè
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el  primer  dissabte,  segurament  per  la  inexperiència  i  per  culpa  de
l’Ajuntament, que no ho va organitzar correctament, va ser un poc caòtic.
Es va decidir que a partir d’aquell dissabte només es faria desinfecció de
l’asfalt amb pagesos que tenguessin un tractor amb una bomba darrere. 

El Sr. Mestre conclou dient que, en definitiva, tenien la Brigada municipal
que feia els portals de les zones més concorregudes, l’empresa que feia
neteja viària, els pagesos que feien una desinfecció més completa damunt
l’asfalt i l’empresa que feia una desinfecció més específica damunt voravies
i places.

La  Sra.  Soler  demana  que  a  la  pròxima  sessió  plenària  li  diguin  un
ajuntament  de  Balears  que hagi  utilitzat,  com Felanitx,  quatre  sistemes
diferents per fer la desinfecció i que encara hi hagi llocs on no hi varen
passar durant tot el confinament i no els ha tocat ni fer la neteja ben feta.
Recorda que va dir que el seu grup estaria devora l’equip de govern i els
donaria  la  mà  per  sortir  d’aquest  tema,  però  hi  ha  gestions  que  són
nefastes. Han utilitzat quatre sistemes per desinfectar, i un d’ells ens ha
costat  31.000 €.   Demana si  varen agafar  una instrucció  del  Ministeri  i
varen entendre que només aquesta empresa tan ben especialitzada podia
fer aquest tipus de desinfecció. Demana si a s’Horta i Cas Concos, on no hi
va anar aquesta empresa especialitzada, no han d’estar tranquils que no
desinfectassin. Diu que a Portocolom degué anar a una sola plaça, perquè
ningú no ha vist aquesta empresa especialitzada, i demana si això vol dir
que Portocolom no està desinfectat. A Felanitx sí que la varen veure. Diu al
Sr. Mestre que entén que forma part d’un equip de govern i que li interessa
molt  formar-ne part,  però sap cert  que ell  tot  sol  no justificaria  segons
quines coses que han fet, com els 31.000 € més el lleixiu. Li demana si ell
sap  els  carrers  que varen desinfectar  i  explica  que ella  ha repassat  les
factures i no s’hi relacionen els carrers. També li demana si sap si l’empresa
especialitzada  va  anar  a  altres  municipis  o  només  va  venir  a  Felanitx.
Demana si som l’únic Ajuntament de Mallorca que ha hagut de contractar
una empresa especialitzada per desinfectar.

El Sr. Mestre manifesta que es podria reiterar en les explicacions que ha
donat.

El batle explica que és diferent  pulveritzar amb lleixiu, i netejar una zona a
fons. Diu que li justificarà totes les hores i que la factura que la Sra. Soler
passa  tanta  pena  que  hagi  servit  per  pagar  l’obra  del  batle,  quadri  al
mil·límetre. Afirma que l’únic que hi ha són factures d’hores de feina de
camió i persones, que qualsevol persona pot treure el compte. Diu que ho
repassarà per si s’han equivocat en cèntims. El Sr. Monserrat diu que el
Bloc és el partit que defensa el territori, fent referència a les paraules que
ha dit el Sr. Mestre, i que ells, dirigint-se a la Sra. Soler, el partit que es
pensen  que  tothom és  un  terrorista,  que  tothom és  aquí  per  veure  on
pegarà la grapada.
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La Sra. Soler replica al batle que retiri el que ha dit, o el Partit Popular
abandonarà el Ple.

I  en  aquests  moments,  sent  les  22:52  hores  els  6  regidors  del  Partit
Popular, Sra. Catalina Soler Torres, Pedro Acosta Durán, Sebastià Adrover
Palmer, Rafael Rubio Ferrer, Bárbara M. Barceló Pascual i Marta Cano Roig,
abandonen la sala.

10.-  DONAR  COMPTE  DE  LA  RENÚNCIA  DEL  SR.  FRANCISCO
MONSERRAT  RIPOLL  AL  CÀRREC  DE  REGIDOR  D’AQUESTA
CORPORACIÓ.

Intervé el batle i dona a conèixer al Ple de l’Ajuntament de Felanitx que el
Sr. Francisco  Monserrat  Ripoll,  de  VOX-ACTUA  BALEARES  (VOX),  ha
presentat  la  seva  renúncia  al  càrrec  de  regidor  d’aquesta  Corporació
mitjançant escrit de dia 25 de maig de 2020 NRGE 1766, i procedeix a la
lectura de l’escrit, que es transcriu de manera literal: 

“DON FRANCISCO MONSERRAT RIPOLL con DNI 78.194.291-H Concejal de
este Ayuntamiento de Felanitx, ante el Sr. Alcalde comparece y

EXPONE

Que  por  motivos  personales  se  ve  obligado  a  renunciar  a  su  cargo  de
CONCEJAL del Grupo Municipal VOX, que viene ejerciendo desde su toma de
posesión en la Sesión Constitutiva de la Corporación Municipal, celebrada el
día 15 de junio de 2019
Por todo ello,

SOLICITA:

Que teniendo por presentado este escrito y por hechas las manifestaciones
contenidas en el mismo, previos los trámites que procedan, le sea aceptada
y tramitada su renuncia a dicho cargo de CONCEJAL del Ayuntamiento de
Felanitx.

En Felanitx, a 25 de Mayo de 2020

Fdo. Francisco Monserrat»

Seguidament el batle sotmet a votació, i el Ple de l’Ajuntament de Felanitx
adopta per assentiment unànime, el següent 

                                            ACORD:

Primer.-  Quedar  assabentat  de  la  renúncia  del  Sr.  Francisco  Monserrat
Ripoll  ,  de  VOX-ACTUA  BALEARES  (VOX),  al  càrrec  de  regidor  de
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l’Ajuntament de Felanitx. La renúncia s'ha formulat mitjançant l’escrit de dia
25  de  maig  de  2020  NRGE  1766,  i  es  fa  efectiva  davant  el  Ple  de
l'Ajuntament  de Felanitx  en aquesta  sessió,  data  en què es produeix  la
vacant del corresponent escó. 

Segon.-  Indicar  que  la  persona  a  la  que,  a  judici  de  la  Corporació,
correspon cobrir  la  vacant és la  Sra. Maria Vidal  Bennasar,  la  candidata
núm. 2 de la candidatura VOX-ACTUA BALEARES (VOX) proclamada a les
eleccions locals del dia 26 de maig de 2019 a la circumscripció electoral de
Felanitx, publicada en el Butlletí Oficial de les Illes Balears núm. 53, de 24
d’abril de 2019

Tercer.- Remetre certificació del present acord a la Junta Electoral Central.

Quart.- Notificar el present acord als interessats en forma legal.

El  Sr.  Monserrat explica que, per motius personals,  renuncia a l’acta de
regidor i passa a ser un ciutadà. S’ofereix als presents per si alguna vegada
el necessiten i dóna les gràcies.

El batle, en nom de la Corporació, agraeix al Sr. Monserrat el temps que ha
dedicat als felanitxers des de l’Ajuntament. Creu que és un orgull  poder
representar  els  felanitxers  com  a  regidor  malgrat  que  hi  pot  haver
discrepàncies i punts de vista diferents.

El Sr. Mestre diu que, tot i la disparitat ideològica, agraeix sincerament la
predisposició del Sr. Monserrat i la seva oposició constructiva. Han tengut
ocasió de tractar distints temes del municipi i ho han fet de la millor manera
possible entre un regidor del govern i un regidor de l’oposició i, en aquests
temps complicats que els ha tocat viure, han pogut fer feina tots plegats,
han  sortit  propostes  conjuntes.  Això  és  d’agrair,  i  per  això  també  se’l
recordarà.

El  Sr.  Duarte vol  encoratjar el  Sr.  Monserrat,  deistjar-li  sort  en la  nova
etapa que incia avui i, sobretot, agrair-li l’esperit mediador que ha tengut
durant aquest any. Creu que ha entès perfectament en què consisteix ser
regidor de l’Ajuntament, que és fer feina i arrelar el projecte que defensa,
que segurament és completament oposat al que defensa l’equip de govern,
però ha sabut entendre el que és fer créixer el projecte municipal i és així
com s’atenen les peticions dels ciutadans.

I, en no haver-hi més assumptes que tractar, el batle aixeca la sessió, de la
qual, com a secretari, estenc aquesta acta.

Felanitx, document signat electrònicament al marge.


